
3/2018

čtvrtek 27. září 2018
20:00 hodová diskotéka (DJ Nico)

pátek 28. září 2018
16:00 stavění máje před pohostinstvím 

U Orla, hraje CM Denica
15:30 slavnostní výsadba lípy ke 100. 

výročí republiky – před starou školou
20:00 taneční zábava, hraje CM Peklo

sobota 29. září 2018
20:00 hodová zábava, hraje DH Túfaranka 

a CM Pavla Růžičky

neděle 30. září 2018
10:00 slavnostní mše svatá v kostele 

sv. Archanděla Michaela
13:30 sraz krojovaných pod májů
14:00 průvod krojovaných pro stárka 

a stárku, po průvodu vítání 
přespolní chasy pod zeleným 
v areálu „Za Starú školú“

20:00 hodová krojová zábava,  
po celý den hraje DH Vacenovjáci

pondělí 1. října 2018
20:00 hodová taneční maškarní  

zábava, hraje DH Ištvánci

Všechny taneční zábavy  
jsou v obecní hale U Orla.

Doprovodný program
V prostorách Rezidence otevřeny  
umělecké výstavy při trvalé expozici:
Moravské Toskánsko  

(mezinárodní výstava fotografií)
Výstava ke 100. výročí vzniku 

Československa
Výstava praporů

Otevřeno: 
Pátek a neděle 17:00–19:00
Sobota a pondělí 14:00–17:00 

Šardický stárek a stárka, šardická chasa, Obec Šardice  
a FOS Šardičan zvou všechny na tradiční

28. září. – 1. října 2018
Šardický hody
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Slovo starostky 

Blažena Galiová, starostka obce

  

dostáváte do  rukou hodové vydání 
obecního zpravodaje. Jedná se o také 
o poslední zpravodaj ve volebním ob-
dobí 2014–2018, protože za pár dnů 
budete rozhodovat o tom, kdo zased-
ne v obecním zastupitelstvu na další 
čtyři roky. O  Vaši přízeň se ucházejí 
kandidáti z  různých politických stran 
a  uskupení. Věřím, že jejich snahou 
není získat nějaký politický cíl, ale mají 
zájem svou prací přispět k rozvoji naší 
krásné obce. 

Pro mne bylo velkou ctí pracovat 
v uplynulém volebním období ve pro-
spěch Vás a naší obce. Je potěšitel-
né zjistit, že většinu naplánovaných 
projektů se podařilo uskutečnit. Naše 
možnosti byly omezeny finančními 
prostředky, byli jsme nuceni vzít si 
úvěr ve výši 10 mil. Kč, který se nám 
podařilo splatit a  zbývající částka 
ve výši 2 408 000,00 Kč bude splace-
na v roce 2021.

Věřím, že většina projektů byla 
smysluplná a zlepšila nám všem život.

Ne vše se podařilo beze zbytku 
naplnit, ne vše šlo hladce. Věřím, že 
to, co se podařilo, převažuje nad tím, 
co je třeba ještě dokončit či zlepšit. 
Ale to musíte posoudit Vy, voliči.

Výčet investičních akcí včetně zís-
kaných dotací za roky 2014–2018 uvá-
dím na jiném místě tohoto zpravodaje.

Funkce starosty je funkcí veřejnou 
a starosta je ve službě 24 hodin, 7 dní 
v  týdnu. Tato funkce je samozřejmě 

také finančně ohodnocena. Pokud 
dáte na jednu stranu peníze a na dru-
hou stranu vysoké pracovní nasaze-
ní, odpovědnost za přijatá rozhodnutí 
a neustálou hrozbu možného trestní-
ho stíhání, nedostatek volného času 
a bohužel i minimální čas na  rodinu, 
finanční ohodnocení není to hlavní, 
proč člověk tuto funkci dělá.

Já tuto práci dělám, protože mám 
ráda Šardice, místo, kde žiji většinu 
svého života, kde mám svůj domov 
a vše, co potřebuji. Jsem hrdá na to, 
že jsem ze Šardic a věřte, že se máme 
čím chlubit. No řekněte, která obec 
má tak dlouhou a  zajímavou historii, 
tak krásný kroj, krásnou a  přirozeně 
zvlněnou krajinu, kterou díky fotogra-
fům renomovaný časopis Condé Nast 
Traveller dokonce zařadil mezi 50 nej-
krásnějších míst na Zemi!

Řídím se slovy T. G. Masaryka: 
„Nedrž se jen hesel a  slov, ale věcí, 
neboť pak můžeš věci zlepšovat a dá-
vat do pořádku.“

Ze strany návštěvníků slyším slova 
chvály na  upravenou obec, přívětivé 
a pohostinné lidi. S řadou z Vás jsem 
se během roku často setkávala nejen 
při místních akcích, kterých se koná 
v naší obci bezpočet, ale skoro den-
ně na ulici, v obchodu a samozřejmě 
také na úřadě. Oblíbené byly páteční 
konzultace, na  které jsem si pořídila 
velký sešit, kam jsem si zapisovala 
Vaše připomínky a  snažila se vyřešit 

různé problémy či stížnosti.
Děkuji za  Vaše podněty a  připo-

mínky. Vážím si těch, kteří, pokud se 
vyskytne nějaký problém, komuniku-
jí a  řeknou to přímo. Protože jenom 
tak je možno danou věc zlepšit či 
napravit.

Chtěla bych poděkovat všem na-
šim spolkům za spolupráci, poděko-
vat všem, kteří pracují ve svém volném 
čase s  mládeží, ať již je to v  oblasti 
sportu, hudby, folkloru či uchovává-
ní našich tradic. Děkuji našemu panu 
faráři otci Miroslavovi za vstřícný, las-
kavý a moudrý přístup při řešení zále-
žitostí naší obce.

Děkuji našim školským příspěvko-
vým organizacím, jejich vedení a za-
městnancům za to, že zvládli nelehké 
období, kdy probíhaly konkurzy a do-
cházelo k odchodu dlouholetých pe-
dagogů. Přeji všem klid na jejich prá-
ci a hlavně to, aby měli ze své práce 
radost.

Také děkuji všem zastupitelům, 
členům výborů a  komisí a  také za-
městnancům obce a technických slu-
žeb za  jejich práci, čas a pomoc při 
řešení problémů naší obce.

Ještě jednou všem moc děkuji, 
bylo pro mě ctí pro Vás a s Vámi pra-
covat a budu ráda, pokud se podaří 
všechny připravené či naplánované 
projekty zrealizovat.

To je můj cíl a ráda bych dokončila 
započatou práci.

Krásné hodové dny, 
vážení spoluobčané,

  

I když si chasa zvolila v zimě stár-
ky, dlouho nebylo jasné, zda letos 
stárci budou. Nakonec budeme mít 
jeden stárkovský pár, stárku Sáru 
Darmovzalovou a  stárka Davida Lá-
níka. Davida všichni známe, Sára má 
v  Šardicích babičku a  chodí v  kroji 
s naší chasou již několik let. Oba jsou 
moc šikovní a  i  když řada věcí byla 
zajištěna, starostí a  povinností mají 

nad hlavu. Samozřejmě také jejich 
rodiny a celá chasa, která jim pomá-
há. Moc všem děkuji!

Tradice se mají dodržovat, přes-
to jsem poprosila naše stárky, aby 
o  letošních hodech zavedli nový zvyk 
a v neděli po skončení přivítání okolní 
chasy se v areálu Za Starú školú všich-
ni krojovaní vyfotili na  společné foto. 
Věřím, že se to podaří a budeme mít 

krásnou vzpomínku na letošní hody.
Ještě jednou všem moc děku-

ji, příprava hodů byla pro mě neza-
pomenutelný zážitek a  také radost 
z toho, že se pořád najdou lidé, kteří 
předávají dál naše tradice.

A  takovým krásným zážitkem ať 
jsou pro Vás i  nadcházející hodové 
dny a  stejně veselé a  radostné ať 
jsou i naše letošní hody! 

Šardický hody 2018
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Z jednání orgánů obce

Marie Košuličová, místostarostka

Zpráva o činnosti rady a zastupitelstva 
obce Šardice

  

Rada obce a Zastupitelstvo obce Šar-
dice zasedaly v  období od  1.  červ-
na 2018 do  31. srpna 2018 v  níže 
uvedených dnech. Schválily, vzaly 
na vědomí a uložily mimo jiné:

Zasedání rady obce č. 93  
ze dne 4. 6. 2018
Rada obce na svém zasedání 
schválila:

 n zadávací dokumentaci pro podli-
mitní veřejnou zakázku na staveb-
ní práce „Dům seniorů Šardice“ 
a výzvu k podání nabídky nejpoz-
ději do 14. 6. 2018 do 15 hodin 

 n přijetí dotace z rozpočtu Jihomorav-
ského kraje (JMK) ve výši 34 000 Kč 
na  akci „Šardice – 30. ročník pře-
hlídky mládežnických dechových 
hudeb“ v neděli 10. 6. 2018

 n přijetí dotace ve  výši 50  000 Kč 
z  rozpočtu JMK na  realizaci akce 
„Obecní knihovna Šardice – dovy-
bavení v roce 2018“

 n přijetí dotace ve  výši 41  510 Kč 
z  rozpočtu JMK na realizaci pro-
jektu „Udržování čistoty cyklo-
stezka Šardice–Hovorany v  roce 
2018“ 

 n smlouvu o  spolupráci s  hejtma-
nem JMK, JUDr. Bohumilem Šim-
kem, za  účelem realizace akce 
„100 lip – 100 oslav“ k 100. výročí 
vzniku samostatného českoslo-
venského státu 

 n smlouvu o provedení hudební pro-
dukce DH Mladá muzika Šardi-
ce na  50. mezinárodním festivalu 
dechových hudeb v Ratíškovicích 
dne 8. 7. 2018

 n smlouvu o  poskytnutí finančního 
daru ve výši 1 000 Kč nadačnímu 
fondu Josefa Zimovčáka „Na kole 
dětem“

 n smlouvu o  nájmu pozemku p.  č. 
812/14 o výměře 65 m2 v k. ú. Šar-
dice za cenu 5 Kč/m2/rok

 n na  základě četných stížností ob-
čanů zaslání opětovné výzvy 
k  odstranění osobních a  náklad-
ních aut a  zemědělských strojů 
parkujících techniku na  zeleni 
a pozemcích obce

 n poskytnutí finančního daru ve výši 
1 000 Kč spolku Linka bezpečí, 
z. s., Praha

 n poskytnutí finančního daru ve výši 
2 000 Kč oblastnímu spolku Čer-
veného kříže Hodonín pro žáky 
– účastníky okresního studijního 
střediska

 n cenovou nabídku Kominictví Jiří 
Šťavík, Ratíškovice, na  opravu 
a vložkování komínu na plynná pa-
liva v  budově Rezidence za  cenu 
23 750 Kč s DPH

 n přijetí dotace ve  výši 102  000 Kč 
z  rozpočtu JMK na  pořízení věc-
ných prostředků požární ochrany

Rada obce vzala na vědomí:
 n výzvu a  rozhodnutí MěÚ Kyjov, 
OŽPÚP, o  schválení manipul. 
a  provozního řádu vodního díla 
„Loučkový potok – nádrž N3“

 n výzvu a kolaudační souhlas s uží-
váním stavby „Šardice – ulice Pod 
Humny – veřejné osvětlení“ a „Šar-
dice – přeložka VO v ulici Dědina“

 n oznámení stavebního úřadu MěÚ 
Kyjov o zahájení řízení ve věci vy-
dání územního rozhodnutí o umís-
tění stavby „Šardice, základní 
škola – přístřešek pro kola, zpev-
něné plochy, opěrné stěny, scho-
diště, přípojka dešťové kanalizace 
a vsak, oplocení“

Zasedání rady obce č. 94  
ze dne 20. 6. 2018
Rada obce na svém mimořádném 
zasedání schválila:

 n rada obce jmenuje zástupce 
České školní inspekce členem 
konkurzní komise k  provedení 
konkurzního řízení na  obsazení 
místa ředitele/ředitelky ZŠ TGM 
Šardice

Zasedání rady obce č. 95  
ze dne 25. 6. 2018
Rada obce na svém zasedání 
schválila

 n smlouvu o  zemědělském pachtu 
pozemku p. č. 7782 v k. ú. Šardi-
ce; pachtovné činí 2 222 Kč/ha/rok 

 n smlouvu o  zemědělském pachtu 
části lesního pozemku p.  č. 8408 
v k.ú. Hovorany o výměře 12 300 m2, 
pachtovné činí 1 500 Kč/ha/rok

 n dohodu o změně pachtovní smlou-
vy ze dne 15. 10. 2015, kdy z dů-
vodu výpovědi z užívání pozemků 
p. č. 6547 a 6770 v k. ú. Šardice 
došlo ke změně výše pachtovného 

 n dohodu o ukončení nájemní smlou-
vy o pronájmu pozemku p. č. 7223 
v k. ú. Šardice ze dne 30. 10. 2009 
z  důvodu prodeje předmětného 
pozemku

 n dohodu o ukončení nájemní smlou-
vy o pronájmu pozemku p. č. 8254 
v k. ú. Hovorany ze dne 30. 1. 2013 
z  důvodu prodeje předmětného 
pozemku

 n smlouvu s  DH Túfaranka, Šakvi-
ce, o účinkování na hodové zába-
vě v  sobotu 29. 9. 2018 za  cenu 
30 000 Kč

 n cenovou nabídku spol. VEOS Po-
spíšil s. r. o., Dolní Bojanovice, 
na  akci „Šardice – rekonstruk-
ce VO Žlíbek“ za cenu 57 460 Kč 
včetně DPH

 n cenovou nabídku spol. Petr Čejka, 
Mutěnice, na  stavbu „Šardice ul. 
Dědina č. 58–757 – žulová krajnice 
komunikace a předláždění chodní-
ku“ za cenu 128 020 Kč bez DPH

 n podání žádosti o  dotaci na  poří-
zení cisternové automobilové stří-
kačky pro JSDH Šardice

 
Rada obce vzala na vědomí:

 n informaci svazu knihovníků Velká 
Morava Brno o poskytnutí finanční 
podpory pro šardickou knihovnu 
na  realizaci projektu „Poznáváme 
současné autory dětských knih“ 
ve výši 3 000 Kč 

 
Zasedání zastupitelstva obce č. 26 
ze dne 27. 6. 2018
Zastupitelstvo obce schválilo:

 n směnu pozemků obce:
- p.  č. 7007, vedeného jako orná 
půda, o výměře 5 657 m2, v k. ú. 
Šardice oceněného na  částku 
104 056,95 Kč
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- p. č. 1852/2, vedeného jako orná 
půda, o výměře 13 130 m2, v k. ú. 
Stavěšice, oceněného na  částku 
170 330 Kč
- p. č. 1852/3, vedeného jako orná 
půda, o výměře 13 362 m2, v k. ú. 
Stavěšice, oceněného na  částku 
189 205,92 Kč
Pro účely směny pozemků 
činí hodnota pozemků celkem 
463  594 Kč. Pozemky budou 
směněny s Opatstvím Staré Brno 
Řádu sv. Augustina, Brno, za je-
jich pozemky určené pro výstav-
bu a pozemky v zastavěné části 
obce:
- p. č. 7101, vedeného dosud jako 
vinice, o  výměře 884 m2, v  k. ú. 
Šardice, oceněného na  částku 
175 000 Kč,
- p. č. 7077, vedeného dosud jako 
orná půda, o výměře 1 808 m2, v k. 
ú. Šardice, oceněného na  částku 
260 000 Kč,
- p. č. 53/5, vedeného jako ostatní 
plocha, ostatní komunikace, o vý-
měře 44 m2, v k. ú. Šardice, oceně-
ného na částku 4656,96 Kč,
- p. č. 631/2, vedeného jako orná 
půda, o  výměře 158 m2, v  k. ú. 
Šardice, oceněného na  částku 
3306,94 Kč,
- p.  č. 744/4, vedeného jako 
ostatní plocha, manipulační 
plocha, o  výměře 49 m2, v  k. ú. 
Šardice, oceněného na  částku 
6871,76 Kč.
Pro účely směny pozemků činí hod-
nota pozemků celkem 449 836 Kč. 
Rozdíl mezi hodnotami směňova-
ných pozemků ve  výši 13  758 Kč 
doplatí Opatství Staré Brno sv. 
Augustina.

 n záměr prodeje části pozemku p. č. 
812/1 v k. ú. Šardice:
Části „b“ a „c“ oddělené z pozemku 
812/1 v k. ú. Šardice, celkem o vý-
měře 87 m2, nově sloučené do p. č. 
805 v k. ú. Šardice. Části „e“ od-
dělené z pozemku p. č. 812/1 v k. 
ú. Šardice, o  výměře 97 m2, nově 
sloučené do  p.  č. 812/16 v  k. ú. 
Šardice.

 n záměr prodeje části pozemku 
851/1 v  k. ú. Šardice, navazují-
cí na pozemek p. č. 882/1 v k. ú. 
Šardice

 n záměr prodeje části pozemku 
978/2 v  k. ú. Šardice, navazují-
cí na pozemek p. č. 978/1 v k. ú. 
Šardice

 n záměr prodeje pozemků p.  č. 
1862/ 34 a 1862/36 v k. ú. Šardice

 n smlouvu s firmou E.ON Distribuce, 
a. s., České Budějovice, o zřízení 
věcného břemene na  pozemku 
p. č. 9010 v k. ú. Šardice, za úče-
lem umístění distribuční soustavy 
– zemní kabel NN, s názvem „Šar-
dice, ke hřbitovu, kab. smyčka NN 
Homola“

 n smlouvu o  zřízení věcného bře-
mene – služebnost inženýrské sítě 
s firmou VaK Hodonín na pozem-
cích p. č. 634/1 a 1886 v k. ú. Šar-
dice, pro stavbu „Šardice, ul. Dě-
dina – oprava kanalizace, stoka A“

 n účetní závěrku za rok 2017
 n rozpočtové opatření č. 6 dle přílo-
hy bez zařazení bodu pro zakou-
pení venkovních hodin

 n zřízení odchytové služby, oslovení 
obcí mikroregionu, oslovení ředi-
tele TS, aby připravil návrh 

 n veřejnoprávní smlouvu s  městem 
Kyjov o poskytnutí účelového pří-
spěvku z  rozpočtu obce na  spo-
lufinancování „Minimální sítě soci-
álních služeb“ ve správním obvodu 
obce s rozšířenou působností Ky-
jov za rok 2018

Zastupitelstvo obce neschválilo:
 n snížení počtu členů zastupitelstva 
obce na další volební období na 9 
členů

Zastupitelstvo obce vzalo na vědomí:
 n informaci týkající se pozemků pro 
účely výstavby na  ploše BI 13 
U  Hřbitova, schvaluje koupi po-
zemku p. č. 8923 a ukládá oslovit 
firmu Zemagro s. r. o., Strážovice, 
se žádostí o prodej pozemku p. č. 
8923 a sdělení podmínek pro pro-
dej pozemku

 n závěrečný účet dobrovolného 
svazku obcí (DSO) ČOV Mistřín 
za r. 2017

 n závěrečný účet DSO Mikroregion 
Hovoransko za r. 2017

 n návrh závěrečného účtu DSO Se-
verovýchod za r. 2017

 n informaci o  provedení kontroly vý-
konu samostatné působnosti svěře-
né orgánům obce Šardice; s výsled-
kem budou zastupitelé seznámeni 
po obdržení zápisu z kontroly

 n nabídku FK Šardice a. s. na koupi 
budovy na p. č. 3366/5 v k. ú. Šar-
dice vč. pozemku

Zasedání rady obce č. 96  
ze dne 23. 7. 2018
Rada obce na svém zasedání 
schválila

 n rozpočtové opatření č. 7/2018
 n umístění vinného stánku spol. Ne-
oklas Šardice a. s. na obecním po-
zemku před hasičskou zbrojnicí, 
dne 28. 7. 2018, při akci „Šardické 
sklepy dokořán“ 

 n cenovou nabídku spol. Podlahy 
Blažek s. r. o., Dolní Bojanovice, 
na provedení rekonstrukce podlah 
v bytě č. p. 51, Zapletalovo

 
Rada obce vzala na vědomí:

 n informaci ministerstva vnitra o plá-
novaných změnách v oblasti mat-
ričních úřadů a financování matrič-
ní agendy 

 n smlouvu o  souhlasu k  provedení 
stavebního záměru stavby „II/422 
Svat.-Mistřín – křiž. SII/380“ – SÚS 
JMK, Brno, a uložila pracovníkům 
obce provést kontrolu dotčených 
pozemků 

 n rozhodnutí SFŽP ČR Praha o po-
skytnutí dotace na  akci „Úprava 
zahrady MŠ Šardice pro EVVO, 
Šardice“

 n darovací smlouvu s  JMK na  po-
zemky p.  č. 1880/16 až 1880/21 
a 1882/12 v k. ú. Šardice a před-
kládá do jednání ZO ke schválení 

 n otevřený dopis zaměstnanců a pe-
dagogů ZŠ TGM Šardice a před-
kládá do jednání ZO 

 
Zasedání rady obce č. 97  
ze dne 31. 7. 2018
Rada obce na svém zasedání 
schválila:

 n Rada obce bere na vědomí zápis 
z  2. jednání konkursního řízení 
na  obsazení místa ředitele/ředi-
telky ZŠ TGM ze dne 18. 7. 2018. 
Usnesení komise: Na  základě 
posouzení přihlášek, výsledků ří-
zených rozhovorů, dosavadních 
pracovních výsledků uchazečů 
zejména v  oblasti školství, mlá-
deže a  tělovýchovy, se komise 
hlasováním přítomných členů 
usnesla, že pro výkon činnos-
tí ředitele/ky není vhodný žádný 
uchazeč. Rada obce po  projed-
nání rozhodla nejmenovat žádné-
ho z  výše uvedených uchazečů 
do  funkce ředitele/ředitelky ZŠ 
TGM Šardice a pověřuje Mgr. Ji-
tku Brhlovou, učitelku ZŠ TGM, 
řízením ZŠ TGM, se všemi právy 
a  povinnostmi, a  to s  účinnos-
tí od  1. 8. 2018, na  dobu urči-
tou, do  doby jmenování nového 
ředitele.
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 n dohodu o  ukončení nájemní 
smlouvy o pronájmu části pozem-
ku p. č. 7223 v k. ú. Šardice ze dne 
30. 10. 2009

 n zveřejnění záměru pachtu pozem-
ku p. č. 228/3 v k. ú. Šardice o vý-
měře 115 m2 za účelem využití jako 
zahrada 

 n smlouvu příkazní na výkon činnos-
ti koordinátora bezpečnosti práce 
při realizaci stavby „Dům seniorů 
Šardice“, firma Jančálek s. r. o., 
Břeclav

 n smlouvu o dílo na administraci do-
tace na financování investiční akce 
„Dům seniorů Šardice“, firma Jan-
čálek s. r. o., Břeclav

 n po  posouzení cenových nabídek 
na  realizaci betonové podlahy 
stavby „Dětské dopravní hřiště 
Šardice“ cenovou nabídku firmy 
Largo, průmyslové podlahy, s. r. 
o., Uherské Hradiště

 n cenový návrh firmy JD-dotace s. r. 
o., Obora, na výběrové řízení a ad-
ministraci žádosti o  dotaci v  ná-
rodním programu životní prostředí 
pro projekt „Úprava zahrady MŠ 
Šardice pro EVVO“

Rada obce vzala na vědomí:
 n zápis z  8. zasedání školské rady 
ve školním roce 2017/2018 ze dne 
23. 7. 2018 

 n pozvánku Hornického spolku ji-
homoravského lignitového revíru, 
Dubňany, na  „Hornické setkání“ 
bývalých zaměstnanců s. p.  JLD 
Hodonín a  schvaluje finanční pří-
spěvek ve výši 1 000 Kč

 n rozhodnutí Ministerstva kultury 
o poskytnutí účelového příspěvku 
na  obnovu nemovité kulturní pa-
mátky – Biskupská rezidence č. 
p. 2 – ve výši 50 000 Kč

 n opatření Ministerstva vnitra k  lep-
šímu organizačně technickému 
zajištění voleb a  ukládá seznámit 
s opatřením všechny členy voleb-
ních komisí

 n rozhodnutí stavebního úřadu MěÚ 
Kyjov o  vydání stavebního povo-
lení stavby „Statické zajištění ob-
jektu Augustiniánské rezidence 
v Šardicích“

 n dokumentaci Ing.  Arch. Tomá-
še Havlíčka pro vydání územního 
rozhodnutí a  stavebního povolení 
stavby „Vinařská ulička Šardice“ 
s  tím, že rada obce nesouhlasí 
s  uvedeným počtem parkovacích 
míst a žádá o úpravu tak, aby ne-
došlo k poškození stávající zeleně

 n informaci z  JMK Brno o  stano-
vení termínu akce „100 let – 100 
lip“, v pátek 28. 9. 2018 v 17 hodin 
před budovou staré školy

 n informaci o havarijním stavu vodní 
nádrže Zápověď a plánovaný po-
stup při likvidaci havárie

Zasedání rady obce č. 98  
ze dne 6. 8. 2018
Rada obce na svém mimořádném 
zasedání schválila:

 n zrušení zadávacího řízení na  ve-
řejnou zakázku „Dům seniorů 
Šardice“

 n rada obce schvaluje dokumentaci 
pro podlimitní veřejnou zakázku 
na  stavební práce „Dům seniorů 
Šardice“ (obálky s nabídkami bu-
dou otevřeny na veřejném jednání 
dne 5. 9. 2018 v 15:30 a následně 
vyhodnoceny komisí pro otevírání 
a hodnocení nabídek)

 n rada obce schvaluje komisi pro 
otevírání a hodnocení nabídek

 n rada obce po projednání schvalu-
je smlouvu o  poskytování služeb 
komunikační platformy mobilní 
rozhlas poskytovatelem Neogenia 
s. r. o., Brno (smlouva je uzavřena 
na dobu určitou do 31. 8. 2022)

Zasedání rady obce č. 99  
ze dne 16. 8. 2018
Rada obce na svém zasedání 
schválila:

 n smlouvu o  právu provést stavbu 
na cizím pozemku – založení prá-
va stavebníka provést na pozem-
ku p. č. 1665 v k. ú. Šardice stav-
bu sjezdu na  místní komunikaci 
ke stavbě stavebníka – novostav-
ba sklepu Šardice, na p. č. 1691/1, 
1691/2, za dodržení podmínek vy-
jádření všech dotčených orgánů

 n vydání celoročního povolení k vjez-
du na  lesní komunikaci pro maji-
tele včelínů umístěných na  lesních 
pozemcích a  ukládá oslovit MS 
Hubert Šardice k  podání žádosti 
o  vydání povolení vjezdu na  lesní 
komunikaci pro členy myslivecké-
ho sdružení

 n nabídku spol. Workout Club Parks 
s. r. o, Ostrava, na cvičební prvky 
workout pro dětské hřiště u ZŠ

 n na základě žádosti Klubu maminek 
Šardice pořádání podzimní burzy 
oblečení a krojů ve dnech 14.–16. 
9. 2018 v hale U Orla a prominutí 
poplatku za pronájem

 n podání objednávky na instalaci ka-
merového systému v centru obce

 n provedení výměny plynových kotlů 
v budově ZUŠ Šardice

 n rozpočtové opatření č. 8/2018

Rada obce vzala na vědomí:
 n informaci o zveřejnění záměru pa-
chtu pozemku p. č. 228/3

 n informaci o  provedených opra-
vách havarijního stavu vodního 
díla Zápověď a sdělení, že toto dílo 
je zařazené do kategorie č. III a or-
ganizací pověřenou prováděním 
dohledu je firma Vodní díla – TBD 
a. s., Brno

 n stížnost řidiče autobusu na  do-
pravní situaci před obchodem 
Šardičan s tím, že u zastávky au-
tobusů byly firmou TRASIG s. r. o. 
vyznačeny žluté pruhy pro zákaz 
stání

 n informace starostky o  setkání 
v  Myjavě v  rámci výzvy Interreg, 
jejímž cílem je ochrana a  obnova 
biologické diverzity přeshraniční-
ho území

 n rozhodnutí MěÚ Kyjov o  regist-
raci kandidátních listin volebních 
stran pro volby do Zastupitelstva 
obce Šardice, konané ve  dnech 
5. a 6. října 2018; zaregistrovány 
byly kandidátní listiny volebních 
stran „Křesťanská a demokratic-
ká unie – Československá stra-
na lidová“, „Komunistická strana 
Čech a Moravy“, „Nezávislí kan-
didáti za  Šardice“ a  „Šardice – 
místo pro život“

 n výpověď z  užívání pozemku p.  č. 
7813 v k. ú. Šardice v trati Kopec 
a  schvaluje dohodu o  ukončení 
nájmu k datu 30. 9. 2018

 n informaci spol. EKO-KOM a. s., 
Praha, o  množství odpadů a  od-
měnách za  třídění za  2. čtvrtletí 
r. 2018, kdy celková odměna činí 
94 880,50 Kč

 n rozhodnutí stavebního úřadu MěÚ 
Kyjov o  schválení stavebního zá-
měru na  stavbu „Dětské hřiště 
u plochy pro bydlení BI 11 Šardi-
ce“, územní souhlas s  umístěním 
stavby „Odvedení srážkových vod 
ze hřbitova obce Šardice“ a kolau-
dační souhlas s  užíváním stavby 
„Hovorany – polní cesty VC 103, 
VC 110, VC 111“
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Na červnovém jednání zastupitel-
stva byl schválen zhotovitel stavby 
domu seniorů. K podepsání smlou-
vy o dílo však nedošlo, poskytovatel 
dotace, ministerstvo pro místní roz-
voj (MMR), nás vyzvalo ke  zrušení 

výběrového řízení z důvodu poruše-
ní podmínek MMR.

Nové výběrové řízení proběhlo již 
v souladu s podmínkami MMR a dne 
6. 9. 2018 byl vybrán zhotovitel, firma 
STAMOS s. r. o. Uherské Hradiště. 
Stavba bude zahájena 1. 10. 2018 
a ukončena za 12 měsíců. Podmínkou 
je, že v letošním roce musí být prosta-
věna dotace ve výši 5,4 mil. Kč.

Výstavbou domu seniorů vznikne 
9 samostatných bytových jednotek, 
které budou bezbariérově upraveny, 
v domě bude společenská místnost, 
dvorek se zahrádkou, přístřešek 
na kola a parkovací plocha pro osob-
ní automobily.

 

Součástí projektu revitalizace cen-
tra obce byla i  přístavba a  stavební 
úpravy haly U Orla. Celková revitaliza-
ce centra obce byla podpořena dotací 
ve výši 7,8 mil. Kč a právě z důvodu 
získání dotace musela být přístav-
ba haly z  celého projektu vyjmuta. 
Po provedení revitalizace centra byla 
rozhodnutím zastupitelstva zahájena 
i  přístavba haly U  Orla. Obecní hala 
totiž neměla vlastní WC a  když se 
v  hale konaly různé akce, vždy bylo 
dohodnuto využití WC v  restauraci 
U Orla. Jednotě Orla a provozovate-
lům hostince U Orla patří poděkování.

Situace byla celkově neúnosná. 
Chyběly skladovací prostory, úkli-
dová místnost a  samostatný vstup 
do haly včetně šatny. Přístavba haly 
má rozměry 18,5 × 8,25 m. Bylo zde 
vybudováno potřebné hygienické 
zařízení, které bude možné využívat 
i  při konání venkovních akcí. Tak-
též bude možné využívat místnost 
pro výdej občerstvení při pořádání 
akcí v  areálu Za  Starú školú. Sou-
částí přístavby je nový sklad pro 
uskladnění židlí a  mantinelů. Nové 

prostory mají samostatný plynový 
kotel a vzduchotechniku.

Stávající nevyhovující sprchy byly 
zrušeny a místo nich vznikl samostat-
ný vstup z uliční strany, nové sprchy, 
WC a  šatna pro sportovce. Vstupní 
dveře do  průjezdu byly vyměněny 
za dveře s panikovým kováním. Okolí 
haly bylo upraveno a bude osázeno 
trávou a dřevinami.

Stavbu prováděla stavební firma 
Plus s. r. o. Hodonín, hodnota díla je 
5,4 mil. Kč.

Přijďte se podívat, letošní hody již 
budou v novém!

Obecní úřad Šardice připravuje 
tisk telefonního seznamu podni-
katelů, obchodů, provozovatelů 
služeb a  spolků, kteří provozu-
jí svoji činnost v  obci Šardice. 
Pokud máte zájem o  zveřejnění 
svého kontaktu, zašlete kontakt-
ní údaje na e-mail benesovska@
sardice.cz, nebo vyplňte dotaz-
ník na stránkách www.sardice.cz 
v sekci Obecní úřad – Dotazníky.

Obecní úřad informuje

Hala U Orla se dočkala
nového vstupu a zázemí

Matrika

Ilona Sadílková, matrikářka

Narození
Anežka Zátorská 
Michael Hartl
Eliška Barančeková

Úmrtí
Marie Uxová   68 let
Milan Pěnča nedož. 54 let

Jubilanti
srpen 2018
Antonie Hlavatá 80 let

září 2018
František Belko 80 let

Sňatky
Marian Grdina, Šardice 
a Zlatica Bauer, Šardice

Přemysl Šťastný, Šardice 
a Eva Jindrová, Ústí nad Orlicí

Marek Růžička, Šardice 
a Veronika Dekařová, Šardice

Marek Varmuža, Cítov 
a Romana Šťastná, Cítov

Jaroslav Nauš, Rosice 
a Magdaléna Hromádková, 
Šardice

Všem novomanželům  
přejeme na společné cestě 
životem hodně lásky, štěstí  
a vzájemného porozumění.

Projekt Dům seniorů Šardice 
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ROK 2014
Chodník ke hřbitovu 548 051,00 Kč

Veřejné osvětlení ke hřbitovu 368 526,00 Kč

Dětský cirkus – lanová sestava před ZŠ
z toho dotace z min. pro místní rozvoj

280 921,00 Kč
193 300,00 Kč

Traktor New Holland T3030 1 190 840,00 Kč

Zateplení a výměna oken ZŠ
z toho dotace ze Státního fondu 
životního prostředí

7 620 469,00 Kč
3 463 283,70 Kč

Zateplení a výměna oken 
mateřské školy
z toho dotace ze Státního fondu 
životního prostředí

4 102 915,03 Kč

2 078 224,00 Kč

Auto pro sběr a svoz biologicky 
rozložitelného odpadu, kontejnery
z toho dotace ze Státního fondu 
životního prostředí

2 382 790,00 Kč

1 790 586,00 Kč

Kaplička Sv. Jana Nepomuckého 
u cyklostezky

77 361,00 Kč

Oprava hluboké cesty Hornické 
domky – Žlíbek

1 044 100,00 Kč

Oprava silnice od Rajčatárny směr 
Stavěšice

204 900,00 Kč

Oprava cesty v uličce u Vlašicového 
Za Dědinú

157 300,00 Kč

2 sociální byty v domě č. p. 51
z toho dotace z min. pro místní rozvoj

1 465 462,00 Kč
1 100 000,00 Kč

Elektronický zabezpečovací systém 
sběrného dvora odpadů

51 772,00 Kč

Kamerový systém sběrného 
dvora odpadů

85 462,00 Kč

Příjmy: 35 536 141,33 Kč

Výdaje: 34 481 263,94 Kč

Rozdíl v hospodaření obce: +1 054 877,39 Kč

ROK 2015
Dovybavení sběrného dvora odpadů 
Šardice, kolový nakladač (UNC), 
lisovací jednotka s přípojným 
kontejnerem
z toho dotace ze Státního fondu 
životního prostředí

1 562 407,00 Kč

1 406 165,94 Kč

Lokální biocentrum Pod Duklou 
a biokoridor k dolu Dukla
z toho dotace ze Státního fondu 
životního prostředí

833 445,83 Kč

654 878,74 Kč

Lokální biokoridor LBK 2 – v trati 
Mostek za panelovou cestou 
za Duklou, směr Stavěšice
z toho dotace ze Státního fondu 
životního prostředí

1 878 711,69 Kč

1 733 160,84 Kč

Ozelenění polní cesty C1
z toho dotace ze Státního fondu 
životního prostření

737 560,00 Kč
605 056,74 Kč

Revitalizace centra obce
z toho dotace ze Státního fondu 
životního prostředí

10 968 547,00 Kč
7 801 633,13 Kč

Protierozní a protipovodňová ochrana 
I. etapa – Procházkova mlatevňa
z toho dotace ze Státního fondu 
životního prostředí

5 824 612,00 Kč

3 258 401,96 Kč

Zateplení a výměna oken 
obecního úřadu
z toho dotace ze Státního fondu 
životního prostředí

6 614 977,00 Kč

2 662 881,27 Kč

Zateplení a výměna oken ZUŠ 
a knihovny
z toho dotace ze Státního fondu 
životního prostředí

3 614 977,00 Kč

2 171 514,57 Kč

Plocha u kostela
z toho dary od spoluobčanů

1 029 763,83 Kč
160 000,00 Kč

Prodejna COOP na „Zapletalovém“, 
stavební úpravy

399 781,30 Kč

Pomníky hornictví 74 185,00 Kč

Oprava střechy budovy staré školy, 
budovy OÚ

1 282 814,00 Kč

Příjmy: 54 489 249,76 Kč

Výdaje: 56 698 112,60 Kč

Rozdíl v hospodaření obce: -2 208 862,84 Kč

ROK 2016
Chodník Dědina – od Šardičanu 
k prodejně Zapletalovo č. p. 51

4 933 819,52 Kč

Chodník podél silnice 422/II
z toho dotace SFDI

6 410 784,00 Kč
4 678 000,00 Kč

Odvod srážkových vod ze hřiště u ZŠ 1 081 450,36 Kč

Demolice budovy Domovinka č. p. 613 714 000,00 Kč

Sportovně rekreační areál u ZŠ
z toho dotace min. školství
dotace JMK

3 353 041,46 Kč
1 394 000,00 Kč

496 000,00 Kč

Kanalizace splašková Za Dědinou – 
zástavba nové RD

495 691,00 Kč

Budování obce 
včetně finančních nákladů v období 2014–2018
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Přestavba staré školy na knihovnu 
a prostory pro zázemí charity

2 156 916,40 Kč

Územní plán obce
z toho dotace JMK

358 248,12 Kč
109 920,00 Kč

Příjmy: 58 375 473,15 Kč

Výdaje: 57 045 010,61 Kč

Rozdíl v hospodaření obce: +1 330 465,54 Kč

ROK 2017
LBC Pod Pustým
z toho dotace min. životního prostředí

1 005 346,88 Kč
 963 079,50 Kč

LBC Záhumenky 112 530,00 Kč

Silnice a chodníky ulice Stromová 1 790 391,00 Kč

Silnice Žlíbek
z toho dotace Jihomoravského kraje

4 115 736,11 Kč
170 000,00 Kč

Měřiče rychlosti v dědině 124 350,50 Kč

Chodník Pod Humny 932 080,47 Kč

Parkoviště u ZŠ 123 750,00 Kč

Vinařská ulička – projekty 331 540,00 Kč

Kanalizace Žlíbek (v majetku obce) 231 670,00 Kč

Oprava školní zahrady –  
mateřská škola

170 288,00 Kč

Odvod dešťových vod hřiště u ZŠ 156 423,82 Kč

VO – přechody pro chodce 623 447,66 Kč

Veřejné osvětlení v areálu  
Za Starou školou

493 704,20 Kč

Pasivní místo odpočinku –  
vyhlídka „Soudek“
z toho dotace min. zemědělství

450 120,00 Kč

200 000,00 Kč

Odvedení srážkových vod ze 
hřbitova – projekty

80 301,00 Kč

Zateplení domu č. p. 51 – 
Zapletalovo (uliční trakt)

809 284,00 Kč

VO pod Humny 456 561,00 Kč

Mateřská škola, dotace MŠMT 353 713,00 Kč

Základní škola, dotace MŠMT 351 740,40 Kč

Oprava štukové výzdoby Rezidence
z toho dotace min. kultury

116 720,00 Kč
80 000,00 Kč

Příjmy 41 820 542,23 Kč

Výdaje 38 952 704,24 Kč

Rozdíl v hospodaření obce +2 867 837,99 Kč

ROK 2018
Loučkový potok – nádrž N3
Dotace min. zemědělství 
8 058 527,23 Kč
Dotace JMK 299 959 Kč

 9 774 070,48 Kč
 8 358 486,23 Kč

Polní cesty C4, C11, C25
Předáno pozemkovým úřadem

8 570 850,60 Kč

Suchá nádrž Červenice N2 – předáno 
pozemkovým úřadem

12 254 514,50 Kč

Čištění potoků v obci – investor 
Povodí Moravy

8 000 000,00 Kč

VaK – rekonstrukce kanalizace 
a vodovodu v obci

3 000 000,00 Kč

Sypač vozovek 255 915,00 Kč

Dům seniorů 578 972,00 Kč

Přístavba haly U Orla 3 642 718,00 Kč

VO – rozšíření u MŠ 110 869,00 Kč

Dětské hřiště u plochy BI 11 
– Smeťák

100 750,00 Kč

Rekonstrukce silnice ulice Zemkova 131 890,00 Kč

Rekonstrukce chodníku 
u trafostanice – Kovalčík

16 000,00 Kč

Rekonstrukce kotelny č. p. 51 103 818,00 Kč

Rekonstrukce kotelny č. p. 601 – OÚ 63 162,00 Kč

Statické zajištění Rezidence 180 450,00 Kč

Lokalita U Hřiště – rozšíření vodovodu 106 422,24 Kč

Lokalita U Hřiště – vodovodní přípojky 26 608,00 Kč

PD Centrum obce – plocha 
po Domovince

197 170,00 Kč

VO přeložka Dědina 1 355 386,00 Kč

Oprava 3 křížů v obci –  
z toho dotace 75 000 Kč 

 106 000,00 Kč

Obytná plocha BI 11 Smeťák 115 690,00 Kč

Obytná plocha BI 12 Kostelisko 68 970,00 Kč

Obytná plocha BI 13 U Hřbitova 55 055,00 Kč

PD zateplení a stavební úpravy 
smuteční síně

36 300,00 Kč

Rekonstrukce bytu č. 3 
na Zapletalovém

415 000,00 Kč

PD propad sklepů Draha u domu 
č. p. 114

151 000,00 Kč

Dopravní hřiště na bývalém kluzišti –
toho dotace JMK 

1 000 000,00 Kč
 457 800,00 Kč

Státní pozemkový úřad dále investoval do  vybudování 
nové polní cesty přes Písky do Dubňan cca 8 mil. Kč.

Přehled dotacích poskytnutých obci Šardice v období 
2014–2018:
Rok 2014 7 279 107,70 Kč
Rok 2015 19 552 542,00 Kč
Rok 2016 14 723 934,21 Kč
Rok 2017 5 496 611,56 Kč
Rok 2018 39 888 204,00 Kč

Celkem hodnota přijatých dotací v období 2014–2018: 
86 940 399,47 Kč.

Stav financí k 31. 8. 2018
Splátka úvěru: 2 408 645,38 Kč
Stav na běžném účtu: 8 172 787,28 Kč 
Stav na dalších účtech: 3 558 755,10 Kč
Celkem k 31. 8. 2018: 11 731 542,38 Kč
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1. Volby do zastupitelstva obce  
se konají:
 - dne 5. října 2018 od 14:00 do 22:00
 - dne 6. října 2018 od 8:00 do 14:00

Volební místnost pro oba voleb-
ní okrsky je v  obecní školní jídelně, 
na adrese Šardice 521.
 
2. Volební okrsky jsou stanovené 
následovně:
I. okrsek pro voliče bydlící v obci Šar-
dice v č. p. 1–450
II. okrsek pro voliče bydlící v  obci 
Šardice v č. p. 451–850

3. V naší obci jsou registrovány 
čtyři volební strany, vždy 
po patnácti kandidátech.

4. Volič může hlasovat několika 
způsoby:

 n na hlasovacím lístku může označit 
křížkem kandidáta z kterékoliv vo-
lební strany, s tím, že může ozna-
čit max. 15 kandidátů

 n na  hlasovacím lístku může volič 
označit křížkem pouze jednu z vo-
lebních stran

 n kombinací obou způsobů tak, že 
označí křížkem jednu z  volebních 

stran a  dále některé kandidáty 
z  jiných volebních stran, max. 15 
kandidátů; v  tomto případě mají 
přednost křížkem označení kan-
didáti a  dále jsou voleni kandidáti 
ze zvolené volební strany v  pořa-
dí, v jakém jsou zapsáni na voleb-
ním lístku, do celkového počtu 15 
kandidátů

5. Voliči jsou povinni prokázat 
před hlasováním totožnost a státní 
občanství České republiky, 
a to buď platným občanským 
průkazem, nebo pasem.

Informace k volbám
do zastupitelstva obce ve dnech 5. a 6. 10. 2018

Mateřská škola

Iva Lesovská, ředitelka MŠ

Táhneme za jeden provaz

Po zvlášť vydařeném létě se nám 
děti krásně opálené a nabité energií 
vrátily do školky, aby s námi v pon-
dělí 3. září zahájily nový školní rok 
2018/2019.

Do  mateřské školy je zapsáno 
celkem 63 dětí ve věku od 2 do 6 let 
a  jsou rozděleny do  tří tříd. Stejně 
jako v minulém roce i letos jsme vy-
tvořili samostatnou třídu nejstarších 
dětí s  povinnou předškolní docház-
kou a dvě třídy mladších dětí, které 
jsou věkově smíšené.

Během prázdnin se nám z  roz-
počtu obce podařilo vybavit zcela 
novým nábytkem na míru třídu Rybi-
ček a v dalších letech bychom chtěli 
pokračovat renovací ostatních tříd.

V  tomto školním roce nás čeká 
vypracování nového školního vzdělá-
vacího programu (ŠVP), který ponese 
název „Táhneme za  jeden provaz“. 
Pod tímto názvem si představujeme 
více se zaměřit na vztahy mezi lidmi – 
kamarádské vztahy (spolupráce mezi 
dětmi při činnostech v MŠ, tzv. koo-
perativní činnosti), vztahy dětí a  do-

spělých, spolupráce školky a  rodiny 
(zapojování rodičů do školních aktivit) 
atd. Když jsme přemýšleli, jaký hlavní 
záměr si zvolit do nového ŠVP, neu-

stále nás to vedlo k  environmentální 
výchově – výchova a aktivity vedoucí 
ke  zvýšení kvality životního prostředí 
a života vůbec. V červnu byly děti naší 

Třída Veverky
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školky pozvány na  „zahradní slav-
nost“, kterou přichystaly děti a  paní 
učitelky ze základní školy. Bavilo nás 
přihlížet tomu, jaké znalosti z  oblasti 
přírody školáci mají. A  něco podob-
ného, ale v menším měřítku, bychom 
chtěli přiblížit našim malým předško-
láčkům. Shodou okolností nám k tomu 
přispívá i další důležitá věc: ve spolu-
práci s obecním úřadem jsme se při-
hlásili do  projektu ministerstva život-
ního prostředí na získání dotací z EU 
na vytvoření environmentální zahrady. 
Dotace jsme získali, což nám udělalo 
obrovskou radost. Budeme se snažit 
projekt co nejdříve zrealizovat, aby-
chom mohli s dětmi zahradu k našim 
školním plánům a projektům využívat.

Dále nás čeká spousta nových 
seminářů a  školení se zaměřením 

na určité oblasti ve výchově a vzdě-
lávání, které jsme si sami zvolili, a je-
jichž poznatky budeme uplatňovat 
v naší další práci s dětmi.

Máme určité vize a  plány, které 
bychom chtěli postupně naplňovat. 
Dobře víme, že děti se hned pro 
všechno nadchnou, protože jsou 
zvídavé. A  my jen doufáme, že se 
nám podaří do  našich aktivit vtáh-
nout i  rodiče, aby aspoň na chvilku 
zvolnili dnešní hektické tempo živo-
ta, udělali si čas a užili si pár příjem-
ných chvilek se svými dětmi. Potom 
budou děti spokojené a šťastné, a to 
je naším cílem.

Třída Rybiček (21 dětí)
- p. uč. Lenka Hučková
- p. uč. Hana Vachůtová

- asistent pedagoga Taťána 
Vykydalová

Třída Medvídků (22 dětí)
- p. řed. Iva Lesovská
- p. uč. Jana Dobiášková
- asistent pedagoga Kristýna 
Sadílková

Třída Veverek (20 dětí)
- p. uč. Lenka Zoubková
- asistent pedagoga Radka Válková

Provozní pracovnice:
Leona Šafránková
Magdaléna Gajdošíková
Věra Šilinková

Účetní:
Zdeňka Hasalová

Základní škola

Mgr. Jarmila Mokrá, učitelka ZŠ

Prvňáci

Třída RybičkyTřída Medvídci
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Mgr. Blanka Uhljarová, učitelka ZŠ

Mgr. Jitka Brhlová, pověřená ředitelka ZŠ

Ocenění žáci

Testování žáků
naší základní školy

 

Ve  školním roce 2018/2019 na-
stoupilo do naší školy 10 prvňáků – 6 
děvčat a 4 chlapci.

Při slavnostním zahájení se každý 
žák představil. Prvňáčky do jejich tří-
dy doprovodili jejich starší kamarádi 
z 9. třídy. První třídu si prohlédli také 
rodiče, kteří dostali důležité informa-
ce a  tiskopisy. Všichni si odnášeli 
v aktovkách domů svoje první učeb-
nice a sešity.
Svou premiéru ve školních lavicích 
prožili tito žáci:

Bábík Sebastian
Bednaříková Beáta
Foltýnová Karolína

Lesovská Lucie
Mainuš Nikolas
Miškovský Jan
Novotný Miroslav
Šťastná Denisa 
Vaňková Marie
Zajícová Viktorie

Všem dětem přejeme radost 
z učení a získávání nových vědomostí 
a dovedností. Rodičům hodně trpěli-
vosti a porozumění s malými školáky.

Všem hodně elánu a úsměvů pře-
je za všechny členy učitelského sbo-
ru třídní učitelka Mgr. Jarmila Mokrá. 

Pracovníci 
Základní školy 
T. G. Masaryka 
ve školním roce 

2018/2019

Vedení školy:
 Mgr. Jitka Brhlová
 Mgr. Blanka Uhljarová

Třídní učitelé:
1. třída  Mgr. Jarmila Mokrá
2. třída  Mgr. Lenka Cápková
3. třída  Mgr. Martina Kučerová
4. třída  Eva Lysoňková
5. třída  Mgr. Yveta Řiháková
6. třída  Mgr. Zuzana Kopecká
7. třída  Mgr. František Hnilo
8. třída  Mgr. Hana Švandelková
9. třída  Mgr. Blanka Uhljarová

Učitelé bez třídnictví: 
 Mgr. Hana Horáková
 Mgr. Františka Kneipová  
 (II. pedagog)
 Mgr. Jiří Novotný
 Mgr. Monika Visingerová

Školní družina:
 Andrea Zahrádková 
 (I. oddělení)
 Marcela Palmeová 
 (II. oddělení)

Asistent pedagoga: 
 Andrea Zahrádková
 Lenka Hasalová
 Marcela Palmeová
 Mgr. Františka Kneipová
 Mgr. Hana Horáková
 Věra Řičicová

Hospodářka:
 Zdena Hasalová

Školník: 
 Jaroslav Sácký

Uklízečky:
 Jana Kramlová
 Jana Padalíková

Pěknou tradicí se stalo oceňování žáků za mimořádné působení ve škole 
a šíření dobrého jména školy a obce starostkou obce. Na konci školního roku 
2017/2018 byli oceněni tito žáci:

Antonín Brázda – III. třída, za výborné výsledky v celostátním testování
Lenka Veverková – VIII. třída, Jana Švandelková, Ondřej Krša, Josef Červí-
nek – IX. třída, za dlouhodobou reprezentaci v dopravních soutěžích
Eva Cápková, Ellen Horatiusová – IX. třída, za práci v žákovské samosprávě

 

Během jarních měsíců proběh-
lo na  naší škole testování znalostí 
u  žáků 3., 5., 7, a 9. ročníku. Tes-
tování ve  školství slouží k  hodno-
cení žáků a  samotné hodnocení je 
jednou z  nejobtížnějších a  nejod-
povědnějších činností pedagoga. 
Učitel musí vždy provádět hodno-
cení svých žáků s vědomím, že jeho 
účelem je podporovat učení žáka 
a  že je spravedlivé. K  tomu slouží 
mimo jiné testy vytvořené národní-
mi institucemi, jako jsou např. Cer-
mat a Scio.

Jednou z oblastí informovanosti 
o  vzdělávání žáků jsou tyto testy. 

Také díky nim jsou nejen děti, jejich 
rodiče, učitelé, ale i  škola sezná-
meni s tím, jak si žáci vedou v jed-
notlivých testovaných předmětech. 
Žáci, jejich rodiče i  učitelé si pak 
mohou plánovat, realizovat a  pod-
porovat další postup učení dítěte 
tak, aby překonalo potíže a dosáhlo 
co nejlepších výsledků v učení.

My učitelé jsme našim žákům 
vždy věřili, dělali a  děláme v  naší 
pedagogické práci maximum. Byli 
jsme přesvědčeni, že přestože 
mnozí na  úspěšnost našich žáků 
hledí s  despektem, dopadne jejich 
testování dobře.
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Žáci naší školy se úspěšně zapojili 
do soutěžního projektu Čarovné barvy 
země. Tato soutěž je pokračováním 
projektu Malujeme barvami země, kte-
rý byl v česko-rakouské spolupráci za-
hájen ve školním roce 2009/2010 a je-
hož realizační týmy iniciovala a  vedla 
autorka projektu i  malířských technik 
s využitím přírodních jílů prof. Irena Rá-
ček. Jedinečností malířské soutěže je 
nejen použití hliněných pigmentů, pří-
rodních pojidel a  jiných přírodnin, ale 
také skupinová práce – tvorba obrazu 
společnou prací tří až pěti žáků. Cílem 
projektu je pěstování úcty a pozitivního 

vztahu k půdě prostřednictvím tvůrčí-
ho uměleckého zážitku z práce s hlí-
nou a také probouzení zájmu o pozná-
vání rodného kraje (jeho dávné historie, 
především období Velké Moravy).

Posledního osmého ročníku sou-
těže se zúčastnilo 38 škol. Pořadí 
přihlášených obrázků vyhodnotila 
odborná porota ve složení: PhDr. Vi-
era Drahošová, ředitelka Záhorského 
múzea ve  Skalici, Mgr.  Josef Fantu-
ra, ředitel Galerie výtvarného umění 
v  Hodoníně, a  Mgr.  Irena Chovančí-
ková, ředitelka Masarykova muzea 
v Hodoníně. Slavnostní vyhlášení vý-

sledků soutěže se konalo 14. 6. 2018 
ve Slovanském hradišti v Mikulčicích. 
Za třetí místo ve třetí kategorii si od-
nesli medaile a odměny naši žáci de-
váté třídy Tomáš Chrástek, Markéta 
Jelínková a Radka Padalíková. Ceny 
přijeli předat čestní hosté: Ing.  To-
máš Soukal, radní JMK pro oblast 
kultury a památkové péče, Mgr. Pet-
ra Kovářová, vedoucí odboru kance-
láře hejtmana Jihomoravského kraje, 
JUDr.  Sylva Dohnálková, vedoucí 
oddělení kultury odboru kultury a pa-
mátkové péče JMK, a členové odbor-
né poroty.

  

Žáci naší školy byli v  celostát-
ním testování většinou shledáni 
nadprůměrnými.

V národním testování 3. tříd bylo 
zapojeno celkem 179 škol, tedy 4020 
žáků, a  proběhlo na  jaře 2018. Vý-
sledky našich třeťáků jsou velmi dob-
ré – nadprůměrné. Třetí třída dopadla 
v naší škole ze všech testovaných tříd 
nejlépe. Patříme mezi úspěšné školy 
a máme lepší výsledky než 80 % zú-
častněných škol. Výborné výsledky 
byly i v tolik diskutované matematice. 
Žáci se učí podle Hejného metody 
a řešili dané úkoly velmi dobře.

Národní testování 5. tříd pro-
běhlo rovněž na  jaře 2018, celkem 

se účastnilo 484 škol a  testovalo 
se 14  500 žáků. Úspěšní byli žáci 
v českém jazyce, kdy patřili k lepší 
polovině zúčastněných škol.

Národního testování 7. tříd se le-
tos účastnilo celkem 162 škol a 5 141 
žáků. Rovněž zde jsou velmi dobré 
výsledky v českém a anglickém jazy-
ce. 42 % žáků už v 7. třídě dosahuje 
úrovně anglického jazyka, která je 
požadována na konci 9. ročníku.

Národní testování 9. tříd proběh-
lo v listopadu 2017, celkem bylo za-
pojeno 594 škol a 17 672 žáků.

Výsledky dosaženými v českém 
jazyce se řadí naše škola mezi 10 % 
nejúspěšnějších škol.

V matematice jsou výsledky žáků 
lepší než u 70 % zúčastněných škol 
a  v  anglickém jazyce má požado-
vanou nebo lepší úroveň angličtiny 
80 % žáků naší školy.

Máme ale i  oblasti, ve  kterých 
je co zlepšovat. V  rámci testování 
v těchto čtyřech ročnících jsou pro-
blémy v anglickém jazyce v 5. třídě 
a v matematice v 7. třídě.

Budeme se snažit navázat 
na velmi dobré výsledky celostátní-
ho testování Scio a věříme, že bu-
deme vyučovat a vzdělávat děti tak, 
aby byly úspěšné nejen v učení, ale 
i v životě.

Mgr. František Hnilo, učitel ZŠ

Výtvarná soutěž
Čarovné barvy země
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Mgr. Lenka Cápková, učitelka ZŠ

 

Folklorní soubor Šardičánek neod-
myslitelně patří k naší vesnici a k naší 
škole. Dnes zde hraje, tančí a  zpí-
vá přes třicet dětí ve  věku od  šesti 
do  dvanácti let. Ve  svých pásmech 
se učí o lidových zvycích, tancích a ří-
kadlech převážně z Kyjovského Dol-
ňácka. Děti vystupují na  většině tra-
dičních akcí v obci, účinkují ale také 
na  folklorních slavnostech a  festiva-
lech v okolí. Nedílnou součástí všech 
akcí je oblékání se do  krojů. Nebylo 
by možné udržovat naše krásné tra-
dice bez obětavosti maminek a babi-
ček, které pro své děti kroje připravují. 

Snad se podaří předat našim dětem 
i  umění škrobit, žehlit a  vyšívat spo-
lečně s láskou k lidové písničce.

Na  letošní červenec bylo ale pro 
malé tanečníky naplánováno něco 
nového. Děti z kroužku jely společně 
na první folklorní soustředění do pen-
zionu Malovaný v Osvětimanech. Ce-
lou akci se podařilo uskutečnit díky 
finanční podpoře obce, za  to moc 
děkují všechny zúčastněné děti.

O  tom, jak děti vnímají folklor, 
folklorní kroužek i  jak se jim líbilo 
na soustředění, napsaly samy v krát-
kých dopisech.

Folklor pro nejmenší

Spolky

Josef BRÁZDA

ZO ČSCH Šardice

Vážení spoluobčané a přátelé,

po krátké letní odmlce začínají naši chovatelé vyhodnocovat výsledky své práce obesíláním výstav svými chovný-
mi zvířaty. První výstavou byla 4. oblastní a 14. okresní ve dnech 11. a 12. srpna 2018 v soukromém areálu „U Zám-
ku“ manželů Zemánkových v Kyjově. 

Z našich chovatelů se zúčastnilo pět členů, z nichž tři získali čestné ceny. Marek Měchura za drůbež, Pavel Ištvá-
nek za holuby a Josef Brázda za králíky. Do uzávěrky tohoto čísla se žádná další výstava nekonala. Naši členové se 
již pilně připravovali a připravují na naši místní výstavu, kterou budeme pořádat 15. a 16. září 2018. Další výstavy poté 
budou v termínech 6. a 7. 10. 2018 v Dubňanech (místní) a 25.– 27. 10. v Hodoníně (okresní).



strana 14 Šardice

Ve  fotbalovém  soutěžním roč-
níku 2016/2017 vyhrálo mužstvo 
mužů s velkým náskokem III. A tří-
du okresu Hodonín. O tomto úspě-
chu jsem informoval v článku v šar-
dickém zpravodaji 3/2017.

Do  nového ročníku 2017/2018 
tak mužstvo pod vedením trenéra 
Stanislava Slováčka nastupovalo 
s odhodláním vyhrát okresní přebor 
a  postoupit do  krajských soutěží. 
Soutěž zahájilo ve  složení: Vít Be-
nešovský, Jan Hučko, Martin Kola-
řík, Miroslav Novotný, Martin Brhel, 
Marek Knoflíček, Ondřej Zicháček, 
Miroslav Riedl. Z přespolních hráčů 
to byli: Petr Vacula, Petr Kyněra, 
Milan Maruška, Tomáš Šprta, Ro-
man Hála, David Vinca, Martin Do-
ležal. Pro přehled uvádím jednotlivé 
výsledky za podzimní část soutěž-
ního ročníku.
Do  jarní části nastupovali hráči 
s  malými změnami ve  svém kádru 
a  také s  novým trenérem Ing.  Jo-
sefem Foltýnem. Z mužstva odešel 
Martin Doležal, přišli Karel Vykouk 
a Jan Kovář.
FK Šardice získal nejvíce bodů 
jak na  domácí půdě, tak na  hřiš-
tích soupeřů. Celkem získali hráči 
FK Šardice a. s. v 26 zápasech 60 
bodů, nastříleli 88 gólů a 28 jich ob-
drželi. Vyhráli 18 zápasů, remizova-
li v  6 zápasech a  pouze 2 zápasy 
prohráli.
Mužstvu se tedy podařil husarský 
kousek a podruhé za sebou postou-
pilo do vyšší soutěže. V nastávajícím 
ročníku bude hrát soutěž Jihomo-
ravského kraje, 1. B třídu dospělých, 
skupinu C. Klukům i  realizačnímu 
týmu děkujeme za reprezentaci naší 
obce a blahopřejeme k postupu.
Pro příznivce kopané uvádím také 
rozpis utkání mužů TJ Baník Šar-
dice z. s. Proč opět TJ Baník? Je 
to z  důvodu převodu fotbalových 
práv z FK Šardice a. s. na TJ Baník 
Šardice z. s. Změna byla provedena 
k 1. červenci 2018.

Ing. Oldřich Nedůchal

FK Šardice, a. s. – vítěz 
okresního přeboru ve fotbalovém ročníku 2017/2018

Datum Zápas Výsledek Branky za FK

6. 8. 2017 Sokol Radějov – FK Šardice 3 : 3 Brhel, Doležal, 
Zicháček

12. 8. 2017 FK Šardice – KOVO Ždánice 2 : 1 Zicháček, Doležal

20. 8. 2017 SK Kostelec – FK Šardice 2 : 6 Doležal 4×, Vacula 2×

26. 8. 2017 FK Šardice – Dolní Bojanovice 4 : 1 Benešovský, Zicháček, 
Posolda, Hučko

3. 9. 2017 Spartak Svatobořice – FK Šardice 1 : 3 Vacula 2×, Doležal

9. 9. 2017 SK Agro Vnorovy – FK Šardice 2 : 2 Kyněra P., Hála

16. 9. 2017 FK Šardice – TJ Mikulčice A 5 : 1 Vacula 2×, Hučko 2×, 
Posolda,

24. 9. 2017 SK Žarošice – FK Šardice 1 : 2 Novotný, Vacula

30. 9. 2017 FK Šardice – Družba Bukovany 6 : 0 Kyněra P. 2×, Zicháček 
3×, Šprta

8. 10. 2017 FC Lipov – FK Šardice 1 : 1 Zicháček

15. 10. 2017 FK Šardice – Sokol Nenkovice 7 : 2 Kyněra P., Doležal, 
Hála, Vacula, Hučko, 
Zicháček, Vacula,

22. 10. 2017 Sokol Dambořice – FK Šardice 1 : 0 Novotný

28. 10. 2017 FK Šardice – Starý Poddvorov 3 : 2 Kyněr P., Novotný, 
vlastní

Datum Zápas Výsledek Branky za FK

24. 3. 2018 FK Šardice – Sokol Radějov 2 : 0 Vykouk, Knoflíček

1. 4. 2018 TJ KOVO Ždánice – FK Šardice 2 : 1 Vykouk

8. 4. 2018 FK Šardice – SK Kostelec 0 : 0

15. 4. 2018 Dolní Bojanovice – FK Šardice 0 : 3 Zicháček, Vykouk 2×

22. 4. 2018 FK Šardice – Spartak Svatobořice 3 : 2 Benešovský, Vacula, 
Knoflíček

29. 4. 2018 FK Šardice – SK Agro Vnorovy A 1 : 1 Hučko

5. 5. 2018 TJ Mikulčice – FK Šardice 0 : 3 Kyněra, Vacula, Brhel

12. 5. 2018 FK Šardice – SK Žarošice 4 : 1 Posolda, Kyněra, 
Vacula, Hučko

20. 5. 2018 TJ Družba Bukovany – FK Šardice 1 : 9 Posolda, Knoflíček, 
Benešovský, Vacula 2×, 
Hučko 2×, Zicháček, 
Vykouk

26. 5. 2018 FK Šardice – FC Lipov 5 : 0 Vacula 2×, Vykouk, 
Maruška

3. 6. 2018 TJ Sokol Nenkovice – FK Šardice 0 : 7 Zicháček, Benešovský 
3×, Vacula, Kyněra 
P. Novotný

9. 6. 2018 FK Šardice – TJ Sokol Dambořice 5 : 2 Vacula 2×, Knoflíček, 
Maruška, Hučko

16. 6. 2018 TJ Starý Poddvorov - FK Šardice 1 : 0
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Rekapitulace ročníku 2017/2018

Místo 
zápasu

Umístění Zápasy Vítězství Remíza Prohra Skóre Body

Doma 1. 13 11 2 0 47 : 13 35
Venku 1. 13 7 4 2 41 : 15 25
CELKEM 1. 26 18 6 2 88 : 28 60

Rozpis zápasů – podzimní část soutěžního ročníku 2018/2019

Den Datum Čas Zápas

Neděle 12. 8. 2018 16:30 Blatnice – Šardice

Neděle 16. 8. 2018 16:30 Šardice – Kobeřice

Neděle 26. 8. 2018 16:30 M. N. Ves – Šardice

Sobota 1. 9. 2018 16:30 Šardice – Kozojídky

Neděle 9. 9. 2018 16:30 Vacenovice – Šardice

Sobota 15. 9. 2018 16:30 Šardice – Kněždub

Neděle 23. 9. 2018 15:30 Charvatská N. V. – Šardice

Sobota 29. 9. 2018 15:00 Šardice – V. Bílovice

Sobota 6. 10. 2018 10:30 Valtice – Šardice

Sobota 13. 10. 2018 15:00 Šardice – Uhřice

Neděle 21. 10. 2018 14:30 Nikolčice – Šardice

Sobota 27. 10. 2018 14:00 Šardice – Mikulov

Sobota 3. 11. 2018 14:00 Šardice – Strážnice

Horní řada zleva: Josef Foltýn (sekretář klubu) Milan Maruška, Miroslav Novot-
ný, Martin Kyněra, Miroslav Riedl, Marek Knoflíček, Jan Hučko, Jan Kovář, Petr 
Košulič (asistent trenéra), Josef Foltýn (trenér).
Dolní řada zleva: Jan Svatoň (vedoucí mužstva), Vít Benešovský, David Vinca, 
Petr Vacula, Petr Kyněra, Roman Hála, Vítězslav Tóth, Ondřej Zicháček, Miro-
slav Jankůj (předseda klubu).

Mužstvo mužů – vítěz okresního přeboru ve fotbalovém ročníku 2017/2018

Z činnosti FK a TJ Baník Šardice
S  koncem soutěžního ročníku 

2016/2017 ukončil činnost oddíl 
žen. I s osmnáctičlenným kádrem 
nebylo možné odehrát zápasy 

s  jedenácti hráčkami. Zápasy se 
dohrávaly většinou s  devíti, někdy 
i s osmi hráčkami. Pro nezájem hrá-
ček jsme soutěž žen do nového roč-

níku nepřihlásili, protože v případě 
neodehrání zápasů hrozila klubu 
vysoká pokuta.

Před zahájením podzimního 
kola nového ročníku 2017/2018 
jsme uzavřeli dohodu o spoluprá-
ci se Spartakem Svatobořice–Mi-
střín a dali tak dohromady mladší 
i  starší přípravku. Oba týmy hrají 
pod názvem Sdružení Svatobo-
řice–Šardice. Dále byla uzavřena 
smlouva o  pronájmu našeho are-
álu s FK Hodonín, a to s doroste-
neckými oddíly, které zde odehrály 
své mistrovské zápasy.

Podzimní kolo začalo 6. srpna 
a skončilo 31. října 2017. Do sou-
těží jsme přihlásili mladší příprav-
ku, starší přípravku, mužstvo mužů 
(trenér Stanislav Slováček).

TJ Baník podal žádost o  do-
taci na  travní sekačku, tato nám 
byla zamítnuta. Požádali jsme 
o  pomoc OÚ Šardice. První žá-
dost nám byla v  roce 2017 za-
mítnuta, další v  roce 2018 byla 
schválena. Jednalo se o  částku 
200  tis. Kč, což byla menší část 
z  celkové ceny sekačky. Zbýva-
jící část dofinancoval Ing.  Pavel 
Holešinský (celková hodnota se-
kačky činila včetně DPH 544 tis. 
Kč, předcházející sekačka byla 
používána 12 let). TJ Baník byla 
od OÚ snížena dotace na provoz 
v  roce 2018 o  60 tis. Kč. Před 
koncem roku 2017 jsme podali 
další žádost o  dotaci na  MŠMT 
v  programu „Můj klub“, kterou 
jsme obdrželi v  čase, kdy píši 
tento článek.

V průběhu roku v našem areá-
lu probíhaly i  další akce nefotba-
lového charakteru – dny dopravní 
výchovy ZŠ Šardice, pálení čaro-
dějnic, drakiáda aj. Veškerá šar-
dická veřejnost má také od března 
do října k dispozici travnatou plo-
chu „B“ před sklepy.

Vzhledem k velmi dobré spolu-
práci a  finanční podpoře srdečně 
děkujeme OÚ Šardice, panu Ho-
lešinskému, členům výboru, hos-
podáři J. Knoflíčkovi, trenérům 
a všem, kteří se podílejí na činnos-
ti naší organizace a  pomáhají při 
údržbě a  zabezpečení chodu na-
šeho areálu po celý rok.
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Cyklovýlet po šardických šachtách
V  průběhu jara letošního roku 

nabídlo vedení Hornického spolku 
PANON Šardice řediteli ZŠ T.G.M. 
Šardice  Františku Hnilovi možnost 
uspořádat pro žáky druhého stupně 
poznávací cyklovýlet po  bývalých 

šardických šachtách. Vedení školy 
tuto akci schválilo, a  tak ve  středu 
27. 6. 2018 vyrazilo 24 žáků 6. a 7. 
třídy na  výpravu. Dozor zajišťova-
ly paní učitelky Radová a  Eva Ly-
soňková a  odborný doprovod pak 
členové hornického spolku, bývalí 
havíři p.  Zdeněk Zicháček, Jaroslav 
Kovalčík, Antonín Chromý a  Roman 
Grabovský.

První zastávkou na cestě byly po-
zůstatky dolu Obránci míru. Zde se 
děti nejprve v  krátkosti seznámily 
s historií dobývání lignitu v Šardicích 
a blízkém okolí, od objevu lignitu na-
poleonskými vojáky v  prostoru Čej-
če, přes malodoly až k  posledním 
moderním dolům. Havíři dětem vy-
světlili různé způsoby rozfárání ložis-
ka lignitu, seznámili je s různými způ-
soby dopravy suroviny jak v dole, tak 
na povrchu. Škoda, že v terénu není 
patrný žádný pozůstatek po  lanové 
dopravě, kterou se lignit dopravoval 

právě z  tohoto dolu na ústřední zá-
sobník (ÚZ) Ten byl druhou zastáv-
kou výpravy. A  tématem zastávky 
bylo zpracování lignitu a jeho násled-
né využití zejména v  energetickém 
průmyslu – elektrárně v  Hodoníně. 

Zajímavosti je, že lignit byl na ÚZ do-
pravován v podstatě všemi historicky 
používanými způsoby dopravy. Ved-
la sem lanovka z dolu Obránci míru, 

vedla sem pásová doprava z  dolu 
Dukla a  navážel se sem lignit i  ná-
kladními auty a z ÚZ pak byl expedo-
ván železniční dopravou.

Od  ÚZ se výprava vydala cyklo-
stezkou kolem hřiště, kde byla krátká 
zastávka na osvěžení, a po ní už pří-
mo k dolu Dukla, který byl posledním 
činným šardickým dolem. V  prosto-
rách dolu Dukla se děti dozvěděly 
o rizicích, která na havíře v podzemí 
čekala. Byla to zejména podzemní 
voda, jejíž odčerpávaní stálo těžaře 
nemalé náklady. Havíři také vzpo-
mněli na největší důlní neštěstí, kte-
ré však nezpůsobila voda podzemní, 
ale voda povrchová. Ta po  přívalo-
vých deštích vnikla do  důlních děl 
a  zatopila je. Poslední zastávkou 
na  cestě po  nedávné historii obce 
Šardice byly objekty po dole Julius, 
resp. 9. květen. Odtud už výprava 
zamířila zpět ke škole. Obě paní uči-
telky potvrdily, že akce měla pro děti 
velký význam a že by bylo dobré v ní 
pokračovat i v příštích letech. Jedno 
ale přece jen dětem chybělo, byly to 
obrázky, které by dokreslily vyprávě-
ní havířů. Tak alespoň je co do příště 
zlepšit.

Děkuji vedení školy, učitelkám 
a havířům, kteří se na výpravu vydali. 

Ing. Roman Grabovský, Hornický spolek PANON Šardice

Z činnosti hornického spolku

Šachťák – sportovní 
odpoledne pro havíře

V sobotu 14.7.2018 proběhl v prostoru petanquového hřiště druhý ročník 
akce zvané „Šachťák“. Šachťák značí v havířském slangu „zábavné pose-
zení u pivního moku“. A tak je pojatý i ten náš šardický. Hlavním posláním 
Šachťáku je totiž přijít, posedět, zahrát si a hlavně popovídat si s kamarády. 
Tak jako ten loňský, tak i ten letošní ročník doplnily atrakce pro omladinu, 
z nichž největší úspěch měl samozřejmě skákací hrad. Ti starší si zasoutěžili 
v petanque a komu vyhládlo, ten si na ohni upekl špekáček.

Jménem Hornického spolku PANON Šardice, který tuto akci pořádal, 
děkuji všem, kteří se podíleli na  její přípravě a svou účastí i na zdárném 
průběhu.

Zdař Bůh!
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Na konci minulého školního roku, 
krátce před letními prázdninami, se 
na  střelnici v  Hodoníně na  Páno-
vě uskutečnilo okresní kolo soutě-
že Zlatá srnčí trofej a  ve  střelbě ze 
vzduchovky.

Soutěž Zlatá srnčí trofej je o pro-
kázání znalostí z  poznávání rostlin, 
dřevin, zvěře, myslivosti, ochrany 
přírody a  krajiny a  také zdravově-
dy (zásad při poskytování první po-
moci). Soutěž sestává z  teoretické 
části (test) a  praktického poznávání 
(stezka).

Výjimečných výsledků dosáhly 
děti ze Základní školy TGM v Šardi-
cích. V kategorii „Z“, tj. děti navště-
vující 1. třídu, se na  druhém místě 
umístila Alžběta Brázdová a  na  3. 
místě Adéla Knoflíčková.

V  kategorii „2. třída“ obsadila 2. 
místo Svatava Maradová a  3. místo 
Karolína Novotná.

Mezi chlapci v  kategorii A  (3.–5. 
třída) vybojoval 3. místo Antonín 
Brázda. Totéž umístění, tedy 3. mís-
to, získal i Štěpán Cápek mezi dětmi 
z 6.-9. tříd.

Krásného úspěchu dosáhl též Ši-
mon Riedl, který si ještě „vystřílel“ 2. 
místo ve střelbě ze vzduchovky.

Absolutním vítězem soutěže o „Zla-
tou srnčí trofej“ právě v této kategorii 
(děti z 6.–9. tříd) se však stala vynikající 
a nesmírně talentovaná Aneta Riedlo-
vá (dcera Ivy a Richarda Riedlových).

Blahopřeji všem úspěšným re-
prezentantům, nejen šardické školy, 
ale celé naší obce. Velký dík patří 
rodičům za podporu dětí, personálu 

místní základní školy (Mgr.  Františ-
ku Hnilovi a Mgr. Jiřímu Novotnému) 
a  taktéž Obci Šardice (paní starost-
ce Blaženě Galiové), která se podílí 

financováním na  zajímavých vzdě-
lávacích projektech právě v  oblasti 
ochrany přírody, krajiny a  také pod-
poře myslivosti. 

Mimořádný úspěch šardických dětí
ve znalostech o přírodě a myslivosti

Dr. Ing. Petr Marada

Navštivte webové stránky naší obce

www.sardice.cz

Aneta Riedlová, vítězka soutěže
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V  září oslaví významné život-
ní jubileum František Kolařík, žijící 
v Sydney, člen Svatováclavské župy 
orelské v exilu. Generální sekretářka 
Orla v České republice využila sou-
kromé cesty a  osobně mu předala 
vyznamenání, udělená výkonným 
předsednictvem Orla, za  celoživot-
ní propagaci orelské myšlenky, ob-
novení činnosti Orla po  roce 1989 
v Šardicích a župě Šilingrově a Čest-
ný zlatý odznak Orla za dlouholetou 
neúnavnou práci pro Orla a  šíření 
orelské myšlenky v exilu.

Pan František Kolařík, rodák ze 
Šardic, byl mezi mnoha mladými 
členy Orla, kteří po  orelské pouti 
na Svatý Hostýn v srpnu 1948 opus-
tili republiku. Nechtěl být pronásle-
dován bezpečnostními orgány, a tak 

volil raději riskantní odchod za  hra-
nice republiky. V  uprchlickém tábo-
ře našel brzy několik mladých členů 
Orla a společně využili možnosti najít 
nový domov v  Austrálii. Zde již v  r. 
1950 vytvořili základ budoucí Ticho-
mořské oblasti Orla v exilu se sídlem 
v Sydney. Spolupracovali s tamní or-
ganizací katolické mládeže CYO, po-
stupně uvedli v život časopis „Naše 
peruť“, věnovali čas tělocviku, v pla-
vání si vysloužili označení „vodní Orli“. 
Velkou událostí byl v r. 1953 austral-
ský eucharistický kongres v Sydney, 
kde se také tisícům účastníků před-
stavila orelská četa v nových krojích 
a s novým orelským praporem. V še-
desátých letech byl František Kolařík 
starostou orla v Sydney a také v celé 
oblasti, která přijala jméno „Oblast 

kardinála Josefa Berana“. Na gratu-
lační list a  společné foto Orlů z ob-
lasti odpověděl kardinál s  radostí 
a  poděkováním, že nezapomínají 
na  svůj národ a  křesťanské tradice 
svých otců. Poděkoval za  věrnost 
i  lásku a  poslal své požehnání je-
jich činnosti. Po  dvaceti letech se 
australská orelská delegace setkala 
s mnoha členy Svatováclavské župy 
v  exilu z  celého svobodného světa, 
aby se zúčastnili svatořečení Anežky 
České při národní pouti v Římě v lis-
topadu 1989. Radostné bylo setkání 
s Františkem kardinálem Tomáškem 
a mnoha členy Orla z vlasti. I Franti-
šek Kolařík toto setkání stále ucho-
vává ve své paměti. Za několik roků 
poté navštívil i  rodné Šardice i orel-
skou pouť na Svatém Hostýně.

Božetěch Kostelka (převzato z časopisu Orel, redakčně kráceno)

Orel v exilu – Austrálie

Jarmila Nešporová

Orel v exilu

  

V minulém čísle zpravodaje jsem 
psala článek nejen o  návratu pozů-
statků kardinála Berana do vlasti, ale 
i o jeho setkání se členy Orla v exilu 
v americkém Chicagu. Byla to připo-
mínka našich spoluobčanů, kteří se 
nevzdali svého přesvědčení a žili svý-
mi orelskými idejemi i v exilu, daleko 

od své původní vlasti. Víme, že tako-
vých občanů Československa byly ti-
síce. Tito lidé opustili svou vlast, své 
rodné obce, své rodiny, aby mohli 
žít idejemi, které pod tlakem tehdejší 
politické situace nemohli u  nás za-
stávat. Samozřejmě se nejednalo jen 
o  orelské ideje. Jedním z  takových 

exulantů, propagátorů orelských 
myšlenek, byl mimo jiné i  šardický 
rodák, pan František Kolařík. Ten se 
po  svém odchodu z  vlasti nakonec 
usadil až v Austrálii. Níže uvedeným 
článkem, převzatým z  červnového 
čísla časopisu Orel, tak připomínám 
dalšího šardického rodáka.

František Kolařík (druhý zprava) a Marie Jurečková z ústředí Orla (vpravo)
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Myslivecké odpoledne 2018 pro-
běhlo v sobotu 4. 8. 2018, tradičně 
v  areálu myslivny. Počasí v  ten-
to den bylo typicky letní a úmorná 
vedra ovlivnila i  návštěvnost naší 

akce. Účast byla menší, ale i  tak 
si děti užívaly atrakcí, soutěžení 
a  sladkostí, zatímco dospělí vy-
chutnávali zvěřinové speciality, klid 
a pospolitost.

Pro děti byly připraveny různé 
radovánky, například skákací hrad, 
lanovka a malování na obličej. Velký 
zájem byl i  o  soutěžní disciplíny – 
zatloukání hřebíků a  skákání v pytli. 
Vítězové soutěží potvrdili, že i mladší 
děti dokážou porazit své starší kama-
rády a sourozence.

Myslivci kromě oblíbené střelby 
ze vzduchovky, výstavy trofejí i  lo-
veckých zbraní a  poznávání přírod-
nin, přivezli i „živé přírodniny“ – malé 
rybky, lovecké dravce a lovecké psy. 
Pro většinu dětí byl blízký kontakt 
se psy, největšími kamarády a  po-
mocníky našich myslivců, nevšedním 
zážitkem.

Velké poděkování za  pomoc při 
organizaci her a  soutěží patří všem 
myslivcům, kteří se podíleli na zdár-
ném průběhu této akce. Dále pak 
obecnímu úřadu a  paní starostce 
Blaženě Galiové, firmě Neoklas Šar-
dice a  všem ostatním sponzorům 
a příznivcům. Díky vám všem si děti 
užily pěkné odpoledne. 

Libuše Bednarovičová, jednatelka a účetní spolku MS Hubert Šardice

Myslivecké odpoledne

  

„Byl krásný slunečný pondělek,“ 
vzpomíná na 28. říjen 1918 novinář 
a  spisovatel Eduard Bass. Asi ko-
lem deváté dopoledne se na vývěsní 
tabuli před redakcí pražského dení-
ku Národní politika objevuje ručně 
psaný nápis „Příměří“. K tomu kdosi 
chvatně připsal: „Podrobné zprávy 
vyvěsíme za  chvílí“. V  Praze rázem 
propuká poprask. Na  domech se 
objevují bílo-červené české prapory. 
Po  chvíli napětí se na  vývěsce ob-
jevuje toužebně očekávaná zpráva: 
„Rakousko-uherský ministr zahra-
ničních věcí Gyula Andrássy zaslal 
včera americkému prezidentovi Wil-
sonovi nótu, v  níž vyslovil souhlas 

s nabízenými mírovými podmínkami 
a  vyjádřil ochotu zahájit okamžité 
jednání o příměří.“

„Pánové, musíme neodkladně 
jednat,“ připomíná téhož dne časně 
ráno předseda agrární strany Antonín 
Švehla svým kolegům z předsednic-
tva Národního výboru, vrcholného or-
gánu domácího odboje, kteří se sešli 
v  jeho kanceláři. „Už včera jsem se 
bavil s  bratrem Scheinerem,“ ozval 
se právník Alois Rašín, představitel 
České státoprávní demokracie, který 
byl přes dva roky žalářován a dokon-
ce mu hrozil trest smrti. Zachránila 
ho teprve amnestie nového císaře 
Karla I. „Scheiner jako náčelník So-

kola mobilizuje všechny členy, aby 
byli připraveni na převrat. Sám jsem 
připravil návrh zákona vyhlašujícího 
samostatný československý stát.“

Vedle Švehly a  Rašína byli pří-
tomni i další dva funkcionáři českých 
politických stran sociální demokrat 
a populární řečník František Soukup 
a národní socialista Jiří Stříbrný. Ra-
šín na  jednání této „čtyřky“ později 
vzpomínal: „U Švehly usneseno, při-
jde-li kapitulace, že převezme Ná-
rodní výbor vládu a  prohlásí samo-
statný český stát… Smluvili jsme se, 
že Švehla se Soukupem převezmou 
Obilní ústav, já že půjdu do  Národ-
ních listů sjednati vše se Scheinerem 

Z historie

Vyhlášení republiky – 1918
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a o půl desáté se sejdeme v Obecní 
domě.“ Převzetí Obilního ústavu bylo 
důležité, protože tento úřad zajišťo-
val zásobování potravinami a  bylo 
potřeba zabránit, aby nebyly vyváže-
ny z českých zemí. (...)

Zatímco Čech Kosina byl zcela 
loajální k  nové moci, vojenský ve-
litel Prahy polní podmaršálek Paul 
Kestřanek dal vylepit plakáty ozna-
mující vyhlášení stanného práva. Ne-
zůstalo jen u slov. Po poledni podle 
vzpomínek člena Národního výboru 
Jaroslava Matuše „zaznělo troubení 
vojenských polnic k  útoku, a  tu ne-
smírné davy, mezi nimiž bylo i mno-
ho žen a dětí, za křiku a nářku počaly 
prchati všemi směry. Do Staroměst-
ského náměstí postupovalo vojsko 
s nasazenými bodáky…“

Poslanec Soukup okamžitě telefo-
noval veliteli pražské posádky gene-
rálu Zanantonimu a varoval ho před 
krveprolitím. Generál couvnul a  při-
kázal, aby se vojáci stáhli z ulic. To 
už všude vyhrávaly kapely na  osla-
vu získané svobody a  ve  výkladech 
obchodů na  to shlížely narychlo vy-
stavené portréty profesora Tomáše 
Garrigua Masaryka, nepochybného 
iniciátora nového státu. (…) Masa-
ryk získal pro spolupráci skupinku 
vesměs podstatně mladších přátel 
v čele s docentem sociologie Edvar-
dem Benešem, advokátem Přemys-
lem Šámalem a  náčelníkem Sokola 
Josefem Scheinerem, kteří vytvořili 
odbojovou organizaci Maffie. (...)

Bitva u Zborova
Po svržení cara Mikuláše II. přijel 

Masaryk z  Británie do  Ruska, aby 
pomohl formovat z  českých zajat-
ců vlastní vojsko, které by na straně 
dohodových mocností bojovalo pro-
ti Německu a  Rakousko-Uhersku. 
Když 2. července 1917 samostatná 
československá brigáda porazila 
u Zborova početnějšího rakouského 
protivníka, získala si uznání ruské ge-
nerality a Masaryk vojákům radostně 
telegrafoval: „Jsme hrdi u vědomí, že 
potomci husitů, bojovavších ve jmé-
nu svobody, spravedlnosti a  národ-
ní svéprávnosti, vykonali a  vykonají 
svou povinnost vůči národu, demo-
kracii a lidstvu.“

Náčelník ruského generálního 
štábu generál Nikolaj Duchonin svo-
lil, aby si Češi a  Slováci vybudova-
li celý armádní sbor. Ale bolševický 
převrat v Rusku a separátní mír s Ně-
meckem situaci zcela změnil. Masa-

rykovi se s  představiteli nové moci 
Leninem a Trockým podařilo sjednat 
dohodu, podle níž byla českoslo-
venským legiím zajištěna neutrali-
ta a povolen volný odchod z Ruska 
do Vladivostoku.

„Všichni naši vojáci, kteří prožili 
hrůzy ruských zmatků a  převratů,“ 
napsal později spisovatel a  novinář 
Jan Herben, „jsou jednoho názoru 
o  Masarykovi, že jeho skoro roční 
přítomnost v Rusku byla štěstím, ne-
boť jen jeho autoritě, jeho neúmorné 
práci a  rozhledu i  předvídavosti se 
podařilo vyvést naši armádu z  toho 
chaosu živou a zdravou.“ (...)

Lužické Srbsko jsme nedostali
Od  počátku Masarykova půso-

bení v zahraničí bylo zřejmé, že nový 
stát nebude zahrnovat jen historické 
země Koruny české, ale i Horní Uhry, 
tedy Slovensko. Jak poloviční Slovák 
Masaryk, tak Slovák Štefánik pova-
žovali slovenský národ jen za  větev 
českého národa. Stejného názoru 
byli představitelé vlivné Slovenské 
ligy v  USA jako například advokát 
Štefan Osuský. Připojení Podkarpat-
ské Rusi bylo pak dílem rusínských 
emigrantských spolků v  Americe, 
které vlastně rozhodovaly v  zastou-
pení svých krajanů.

Masaryk si představoval, že by 
součástí nového státu mělo být ještě 
Lužické Srbsko a jakýsi koridor přes 
východní Rakousko k novému státu 
jižních Slovanů. Tento návrh však 
při poválečných mírových jednáních 
ve Versailles neprošel.

Washingtonská deklarace
O  republikánské formě státu na-

konec vlastně rozhodl sám Masaryk 
pod vlivem amerického prezidenta 
Woodrowa Wilsona. „Československý 
stát bude republikou,“ napsal v Pro-
hlášení nezávislosti československé-
ho národa z  18. října 1918 nazýva-
ném také podle místa svého původu 
Washingtonskou deklarací. „Ve  stálé 
snaze po  pokroku bude zaručovat 
úplnou svobodu svědomí, nábožen-
ství a vědy, literatury a umění, slovního 
projevu, tisku a právo shromažďovací 
a  petiční… Vláda bude svou formou 
parlamentní a bude uznávat principy 
iniciativy a referenda…“

Už v  září 1918 se ústřední orgán 
zahraničního odboje Národní rada 
československá prohlásil za  proza-
tímní vládu nového státu. Masaryk 
se v  ní stal prezidentem, premiérem 

i ministrem financí, Štefánik ministrem 
vojenství a Beneš ministrem zahraničí.

V té době se 1. světová válka schy-
lovala ke konci. Ještě 22. října 1918 
se císař Karel I. setkal na vídeňském 
nádraží s vůdcem českých národních 
socialistů Václavem Klofáčem, který 
jako člen české delegace cestoval 
do  Ženevy na  jednání s  Edvardem 
Benešem. Klofáč o  svém setkání 
později zanechal následující svědec-
tví: „Císař, v obyčejné vojenské blů-
ze, bez řádů a bez šavle, šel mi vstříc 
a  řekl, že český národ měl vždycky 
rád a  odmítá politiku krvavého za-
kročování proti českému národu.“ 
Klofáč mu v  odpovědi zdůraznil, že 
„český národ nemůže zapomenout 
na  persekuci během války“. Politik 
z rozhovoru s císařem nebyl, jak sám 
napsal, „radostnou jistotu, že naše 
české vítězství už je jisté“.

Němci nechtějí dohodu
V Praze se zatím ujal vlády Národ-

ní výbor a  rakousko-uherští vojenští 
velitelé byli internováni. „Náčelník 
Sokola Scheiner převzal za  jásotu 
českých důstojníků a  vojáků sprá-
vu zemského vojenského velitel-
ství,“ píše historik Petr Prokš. „Stráž 
v budově převzali čeští námořníci… 
Národní výbor dosáhl dalšího úspě-
chu, když odvrátil připravovaný útok 
vojenského velitelství v  Litoměři-
cích… Jeho představitel generál Po-
leschensky přijel 30. října do  Prahy 
a  dohodl se s  českými politiky, že 
uznává Národní výbor jako nástupce 
místodržitelství…“

Objevilo se však nové nebezpe-
čí. Němečtí poslanci z českých zemí 
vyhlásili provincii Deutschböhmen 
a  odmítali se dohodnout. Tentokrát 
bylo nutné zasáhnout na obranu re-
publiky vojensky.

Karel I. odchází
Rakousko-Uhersko se zatím defi-

nitivně rozpadalo. 11. listopadu po-
depsal císař Karel I. abdikační listinu 
a  tajně opustil zámek Schönbrunn. 
Vídeňský deník Kronen Zeitung o tom 
referoval: „Odjezd proběhl klidně 
a publikum si ho téměř nepovšimlo. 
V 7 hodin vyrazila kolona sedmi au-
tomobilů ze zámku. V  prvních dvou 
jely doprovodné osoby. Ve  třetím 
automobilu jel Karel s  manželkou, 
ve čtvrtém automobilu zaujalo místa 
pět dětí. V  dalších těch vozech byl 
doprovod a  tělesná stráž v  šedých 
uniformách. Císař byl v  civilu…“. 



strana 21Šardice

  

1927
Měl rád, znal a  rád zpíval vel-

ké množství českých, moravských 
a  slovenských písní. Všichni však 
věděli, že „tou jeho“, kterou má nej-
radši, je moravská lidová Ach synku, 
synku.

„Děj“ písně je prostý: otec se 
vrací domů a ptá se syna, jestli pra-
coval. Ten si stěžuje, že se mu prá-
ce nedařila, neboť se mu polámalo 
nářadí. Následuje třetí, klíčová sloka 
písně, ve které otec pomůže synovi 
najít řešení: „Když se ti zlámalo, dej 
ho spravit, nauč se, synečku, hos-
podařit.“ Je zřejmé, proč se myšlen-
ka písně (v  každé životní situaci je 
třeba najít východisko) Masarykovi 
se tak zalíbila; přistupoval k  tomu 

zřejmě i mírně melancholický nápěv.
Píseň má mimochodem ještě 

jednu, čtvrtou sloku, která už se tak 
často necituje. Ani o  tom, že by i  ji 
Masaryk choval v  oblibě, není nic 
známo. Syn v ní totiž na otcovu radu 
nakonec zareaguje námitkou: „Jak 
se mám naučit hospodařit, když se 
mi dílečko nechce dařit?“

Není divu, že finále písně Masa-
ryka tolik nebavilo. Pokud vše vyvr-
cholilo zaskuhráním, nebylo to v jeho 
stylu. Při oficiálních příležitostech 
a v prezidentově přítomnosti se tedy 
většinou hrávaly jen první tři sloky.

Možná ale, že to s Masarykovou 
nejoblíbenější písní bylo ještě tro-
chu jinak (ve  svém životopise prv-
ního prezidenta to naznačil Zdeněk 

Nejedlý). Masarykovou od  dětství 
nejmilejší písničkou prý nebyla Ach 
synku, synku, ale jiná jihomoravská 
trvalka Teče voda, teče. Je méně 
známá, proto zde její text otiskuje-
me celý (tři sloky): „Teče voda, teče, 
cez Velecký majír, nehal si ma, ne-
hal, starodávný frajír. – Nehal si ma, 
nehal, dobre ty vieš komu, čo ty reci 
nosil do našeho domu. – Do našeho 
domu, pod naše okénka, čo som sa 
naplakal, sivá holubienka.“

Místo budovatelské písně píseň 
o  lásce. Ta druhá víc odpovídala 
Masarykově emotivní povaze, ta 
první lépe přiléhala k „tatíčkovu“ bu-
dovatelskému kultu.

Zdroj: Pavel Kosatík: 100× TGM

„Tož to je moje píseň. Když se něco poláme, má se to spravit.“

T. G. Masaryk
  

Když Vídeňané četli tyto řádky, vy-
hlašoval právě před budovou parla-
mentu sociální demokrat Karl Renner 
Republiku Německé Rakousko.

Čekání na prezidenta
Tři dny poté se v budově zemské-

ho sněmu na Malé Straně, kde dnes 
zasedá Poslanecká sněmovna, sešlo 
Národní shromáždění. Na schůzi byla 

slavnostně vyhlášena Českosloven-
ská republika a  oznámeno sesazení 
habsbursko-lotrinské dynastie z čes-
kého trůnu. Zároveň byla ustavena 
vláda tzv. všenárodní koalice, jejímž 
předsedou se stal Karel Kramář. 
Většinu křesel si rozdělili agrárníci, 
státoprávní demokraté, sociální de-
mokraté a národní socialisté. Slová-
ky zastupovali pouze Vavro Šrobár 

jako ministr zdravotnictví a  Milan 
Rastislav Štefánik jako ministr války. 
Na jednomyslně zvoleného preziden-
ta Masaryka si však Praha musela 
počkat až do  21. prosince, kdy byl 
slavnostně uvítán na nynějším Wilso-
nově nádraží.

Zdroj: Jan Bauer – Převratné události 
v českých dějinách (kráceno)

Ing. Jarmila Nešporová

Mozaika vzniku republiky

  

Začátek dvacátého století zname-
nal největší přelom v životě člověka, 
ulehčení jeho práce a nástup mnoha 
vymožeností. 20. století bylo cha-
rakteristické obrovským technolo-
gickým a  technickým pokrokem, 
ale také snahou o další osvobození 
od vrchnosti a o svobodu.
Bohužel bylo toto století také obdo-
bím největších válečných konfliktů 
v  dějinách lidstva. Ať již se jedná 
o  první světovou válkou, ve  které 
byly využity chemické přípravky 

na  likvidaci lidstva, ale také třeba 
první tanky. Druhá světová válka 
posunula prostředky hromadného 
ničení na novou úroveň.
V  letošním roce uplyne 100 let 
od  rozpadu Rakouska-Uherska 
a  vzniku samostatného Česko-
slovenska. Často si připomínáme 
hlavní osobnosti stojící za vznikem 
republiky. I když i zde je možné se 
zamyslet nad tím, jestli by neby-
lo z  dnešního globálního pohledu 
na svět lepší, kdyby tenkrát Česko 

zůstalo součástí většího státního 
celku, ale to samozřejmě je hypote-
tická a filozofická otázka.
Při stém výročí vzniku republi-
ky tak samozřejmě budou nejvíce 
vzpomenuti T. G. Masaryk, M. R. 
Štefánik, Eduard Beneš a  mnoho 
dalších. Je ale nanejvýš správné, 
abychom vzpomenuli i na naše bý-
valé spoluobčany, kteří se zúčastili 
první světové války a  byli součástí 
těchto historických událostí. Ať již 
bojovali na straně obránců „starých 
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pořádků“, tedy udržení Rakouska-
-Uherska, nebo na straně zastánců 
nových pořádků, rozpadu Rakous-
ka-Uherska a vzniku republiky nebo 
jiného státotvorního uspořádání.
Tehdejších válečných událostí se 
zúčastnilo mnoho našich spoluob-
čanů, jejichž jména znají zejména 
jejich potomci. Seznamy by se daly 
najít v  historických dokumentech, 
ale byl by to dlouhý výčet. Bohužel 
někteří z  nich se již domů nevrátili 
a zanechali po sobě ve většině pří-
padů manželku a děti. Šardičtí ob-
čané na ně ale nikdy nezapomněli. 
Jejich jména jsou zvěčněna na po-
mníku sochy Panny Marie umístěné 
u  fary. Autorem tohoto pomníku je 
pan Štábla z Hodonína. Pomník byl 
slavnostně odhalený 4. října 1920 
přímo před kostelem a  8. 9. 1930 
byl přesunut před faru.
Mnozí z  těchto spoluobčanů padli 
ve velkých bitvách a není ani možné 
zjistit, kde leží jejich ostatky. Ales-
poň u některých jmen ale můžeme 
číst detaily v kartotéce padlých ulo-
žené ve vojenském ústředním archí-
vu. U data úmrtí je někdy připsáno 
místo úmrtí, u některých tato infor-
mace chybí a bohužel o některých 
zemřelých chybí v  kartotéce jaké-
koliv údaje. Můžeme zde tak ales-

poň u  některých číst: padl na  rus-
kém bojišti, pohřben na bojišti; padl 
u Monte St. Michaelo, italské boji-
ště; padl u  vesnice Svořeň, ruské 

bojiště; padl u Piaza, Rovereto Ty-
roly, pohřben na hřbitově v Piazza; 
prohlášen za  mrtvého; padl u  Du-
biszcke, Volhynsko, Rusko, po-
hřben u Dubiszcze; Novy Kovczyn, 
Rusko, pohřben Winiany Kovczyn, 
Rusko; zemřel v  krajské evakuač-
ní nemocnici v  Kostroma v  Rusku, 
pohřben v místě úmrtí; padl u San-
dormucz, Rusko, pohřben tamtéž; 
v Ajdovščíně, Gorice v Přímoří, po-
hřben v místě úmrtí; padl před Re-
vizo na Piavě, Italia; padl u Zamos-
ce v  Haliči; prohlášen za  mrtvého. 
Můžeme zde také číst údaj o úmr-
tí s  datem 7. 9. 1919, místo úmrtí 
Turčanský Sv. Martin, Slovensko, 
pohřben na hřbitově v Blažovicích, 
Turčanský Sv. Martin.
Je samozřejmostí, že při takových 
příležitostech položíme k  pomní-
ku květinové věnce. Ale určitě je 
důležité připomenout si tyto naše 
spoluobčany i  vedle těch velkých 
osobností, které tvořily hlavní osu 
historických dějů. Vždyť mozaika 
se skládá nejenom z velkých kame-
nů, její součástí jsou i malé kamín-
ky, bez nichž by nebyl obraz doby 
ucelený.

Do příštího čísla zpravodaje uvede-
me příběhy některých z nich.

Průvod k odhalení pomníku padlým v 1. světové válce, 4. 10. 1920

Pomník padlých v 1. světové válce
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Do  roku 1948 byly v  obci čtyři hos-
pody: u Valčíků, Zicháčků, Zahrádků 
a  Sehnalů. Po  roce 1948 byla tělo-
výchovná organizace Orel zakázá-
na a hospoda u Sehnalů, která Orlu 
patřila, byla zrušena. Ze sálu, kde 
byla aji tělocvična a kde se pořádaly 
taneční zábavy a plesy, byl vytvořen 
sklad obilí a později aji ubytovna pro 
brigádníky na výstavbu dolů. Ze sálu 
u  Zicháčků byl zřízen sklad nábyt-
ku. U Zahrádků v sále bývaly všech-
ny zábavy a  po  odklizení skládacích 
židlí i divadla nebo kouzelník. V sále 
u  Valčíků byl kinosál a  po  odklizení 
sedadel se tam slavily hody, silvestry 
a plesy. Na hody bývaly taneční zába-
vy v obou sálech.
V obci v  té době bývala kapela zva-
ná Červínci, podle kapelníka strýčka 
Červínky, a  ještě jedna mladší sku-
pina, ale ta na hody nehrávala. Toto 
se stalo kolem roku 1955: Červínci 
tenkrát hráli u Valčíků, k Zahrádkom 
byla pozvaná kapela z Blišic. Blišice 
jsou malá obec, nyní součást Ko-
ryčan. Už odpoledne v  hody se za-
čala ukazovat schopnost Blišičáků 
probudit v  účastnících hodů mimo-
řádné veselí. Po  večeři se rozpou-
tala ta pravá zábava. Tenkrát byly 
oblíbený písničky: Na silnici doprášil 
nebo U  Hovoran na  kopečku stával 
mlýn. Muzikanti hráli, zpívali a  při-
tym mňančeli jak kočky, prostě do té 
doby něco nevídanýho. A tak se stalo 
něco, co se stát moselo. U Zahrádků 
byl sál nacpaný, u Valčíků byli jenom 
muzikanti, jejich rodinní příslušníci 
a několik hostů. A byl z toho průšvih. 
Červínci prohlásili, že Blišičáci jsou 
šumaři a odmítli dál hrávat. Možná že 
i toto bylo důvodem, že začala výuka 

nových muzikantů. Výuky se ujal pan 
Frýbort z Kyjova. Za nejaký čas zača-
la hrávat nová kapela, kapelníkem se 
stal F. Kohoutek, který předtím hrával 
v té druhé mladší skupině. Syn p. Ko-
houtka je známý muzikant, který vy-
studoval konzervatoř a JAMU v Brně. 
Napsal přes sto písniček a  působí 
jako učitel na zlínské škole umění.
Kolotoče a střelnice stávaly postupně 
na  různých místech. Nejstarší místo, 
co si pamatuju, bylo na palírni, dnešní 
obecní úřad s parčíkem. Tenkrát tam 
byla ještě vysoká, snad metr tlustá 
zeď, s dírami po oknech. V takovém 
okně mohlo sedět aji několik děcek. 
To bylo ještě za  války a  několik let 
po ní. Tenkrát malý kolotoč nebyl ani 
na motorový pohon. To po nasednu-
tí platících, většinou malých děcek, 
několik větších kluků bez placení roz-
točilo kolotoč a  když měl potřebnú 
rychlost, tak si naskočili a vozili se.
Jeden čas bývaly kolotoče u  býva-
lého transformátoru před Zicháčko-
vým, potom bývaly naproti Orla, nebo 
u Valčíkovej hospody. Po zrušení sta-
rého hřbitova a po upravení jeho okolí 
byly kolotoče tam a jsou tam dodnes. 
Kolotoče a  střelnice byly po  roce 
1950 znárodněny a byly z nich vytvo-
řeny zábavné podniky. Po roce 1989 
byly zase navráceny původním maji-
telům nebo jejich potomkům.
Na hody se krmívaly husy a kačeny. 
Mezi krmením byly zavřeny v takovém 
posedu, kde měly vodu na  pití. Při 
krmení se husa nebo kačena posa-
dila do takového dřevěného krmítka, 
kterému se říkalo krmňač. Z přihrád-
ky, ve které byla nádobka s  turkyňů, 
se krmila, a  to tak, že levů ruků se 
jí otevřel zobák a  pravů se jí cpala 

do  volete turkyň. Nekerý hospodně 
používaly i  takový strojek podobný 
traktýrku, kde se otáčením kličkou 
posouvala turkyň do volete a tím kr-
mila. Esli to bylo pro kačenu nebo 
husu příjemnější, to opravdu nevím. 
Nekdy se stalo, že husa vdechla zrn-
ko do  dýchací trubice. Taková husa 
se mosela někdy předčasně utratit, 
nebo hospodyně jak tetička Brhlová 
nebo aj některý mladý děvčata jako 
slečna Nováková uměly zrnko z  tru-
bice vytlačit, aby husa zase mohla 
volně dýchat. Chtělo to jen cit a trpě-
livost. Dnes se násilně krmí málo a je 
to správný, člověk má přírodu užívat 
a ne zneužívat.
Před hody se taky hodně uklúza-
lo, zametalo se venku aji na  dvoře. 
Hospodyně umývaly okna, my děcka 
sme natíraly vrata a  dveře firnajsem 
(fermeží). Tenkrát ještě jezdily povozy 
a zvířata trousila po celé dědině.
Starší domy, které měly omítku, se bí-
lily vápnem a obrovnávky líčily modře 
nebo aji zeleně. Napřed se mosely zdi 
opravit, protože byly často ještě z ko-
tovic. To se udělala mazanina z hliny 
smíchané s plevami a rukama se zeď 
opravila a zalíčila.
V sobotu navečer se jezdilo na pole 
pro krmivo, aby bylo na hody volno. 
Když spolu mluvili dvá hospodáři, tak 
si přáli: mohlo by pršet celý hody. 
Za  takový přání sem je neměl rád, 
protože sme se na kolotoče a střelni-
ce dlúho těšili. V obecnej škole sme 
mívali na hody v pondělí volno. Před 
odchodem ze škole sme s panem uči-
telem Láznou zpívali písničku: Na po-
svícení všecko tu voní jako v apatyce, 
kdo by na posvícení nešel, byl by vel-
ký blázen. A hody mohly začat. 

Josef Zajíc

Hody v minulosti

Navštivte webové stránky naší obce

www.sardice.cz
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Rádi bychom se s  vámi poděli-
li o zážitky z cesty do Santiaga de 
Compostela ve  Španělsku. Je to 
starodávná pouť, kterou lidé pod-
stupovali už od  středověku. Pouť 
do  Santiaga de Compostela se 
nazývá Camino (španělsky cesta) 
a  nemusí být pouze náboženským 
zážitkem. Mnozí lidé z celého svě-
ta, kteří nejsou ani křesťané, putu-
jí z  různých důvodů a  podle jejich 
sdělení většinou najdou, co hledali 
nebo objeví něco, o  čem netušili. 
My máme rádi výzvy, proto jsme se 
rozhodli cestu zkusit.

Do  cíle cesty, k  hrobu svatého 
Jakuba, patrona poutníků jednoho 

z  apoštolů Ježíše Krista, se sbíhá 
spousta cest z celého světa, z nichž 
je značených asi dvanáct a měří tisí-
ce kilometrů. Z České republiky je to 
cca 3500 km a najde se spousta lidí, 
kteří ji absolvují celou pěšky. Cesty 
jsou velmi dobře označeny a  jsou 
zařazeny do  seznamu UNESCO. 
Symbolem cesty jsou mušle hřebe-
natky, které nosí poutníci na  bato-
zích a  jsou také na všech patnících 
a chodnících vedoucích podél trasy, 
nelze se ztratit.

My jsme si vybrali druhou nej-
jednodušší trasu – Camino Frances, 
na které jsou pro účastníky nejlepší 
podmínky. Za start naší cesty jsme 

ovšem zvolili město Lugo, které leží 
na  nejstarší středověké poutnické 
trase Camino Primitivo. A  to proto, 
abychom si mohli prohlédnout krás-
né středověké město se zachovalý-
mi římskými hradbami a katedrálou 
Santa Maria. Poté jsme pokračovali 
z města Saria na francouzské trase. 
Každá z  etap měla 22–28 km, což 
je asi 7 hodin chůze s  přestávkou 
každé 2 hodiny. Stravování nebyl 
problém, každé 3–5 km jsou ob-
čerstvení, bufety, restaurace nebo 
i statky, kde mezi vraty nabízeli své 
výrobky místní farmáři. Za dobrovol-
ný příspěvek jsme se mohli pohostit 
čímkoliv. Po  ukončení denní etapy 
a  ubytování jsme využívali nabíd-
ky místních restaurací, které nabízí 
„menu peregrino“, je to speciální na-
bídka pro poutníky skládající se ze 
čtyř chodů jídla a láhve vína za 10–
12 eur.

Také jsme měli velké štěstí 
na  počasí, jen zrána někdy padala 
mlha, ale po  cestě jsme nikdy ne-
zmokli. Trasu 140 km jsme zvládli 
za  6 dní. Putovali jsme nádhernou 
přírodou, kolem potůčku a  kamen-
ných stavení, kde jako by se zastavil 
čas. Pro poutníky je zajištěno uby-
tování v zařízeních různé kategorie, 
od  obecních zdarma, až po  hotely. 
Volili jsme střední cestu za  12–15 
eur, někdy jsme spali sami, jindy nás 
bylo na pokoji třicet, ale přesto jsme 
se vyspali dobře. V ubytovnách pro 
poutníky (albertgue) je možné si také 
vyprat prádlo, což jsme dvakrát vy-
užili. Vzhledem k  tomu, co jsme si 
na cestu vzali, to bylo velmi příjem-
né. Cestou jsme si nechávali potvr-
zovat průkaz poutníka – „credencial“ 
(malý skládací sešitek), do  které-
ho jsme dostávali razítka s  datem. 
Na základě tohoto průkazu je umož-
něno ubytování v „albertgue“ a také 
v Santiagu je vystaven doklad o ab-
solvování cesty, „compostela“. Je 
však nutné ještě vyplnit dotazník 
o národnosti, účelu a cíli cesty a po-
volání. Podmínka získání composte-
ly je urazit minimálně 100 km pěší 
nebo 200 km na kole nebo na koni.

Zajímavosti

Marie a Josef Benešovští

Cesta do Santiaga de Compostela
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Některé poutníky, kteří cestu-
jí s  cestovkou, vysadili na  začátku 
kaž dé etapy z mikrobusu jen s ma-
lým baťůžkem a  v  polovině je opět 
čekali a někdy i popovezli.

Cestou jsme potkávali poutníky 
všech věkových kategorií, mladé 
s dětmi, starší lidi, kteří jdou dlouho 
trasu podle vybavení, podle svých 
možností a zdravotního stavu.

V  katedrále v  Santiagu je ka-
ždý den v  poledne sloužena mše 
za  poutníky, kdy jsou předčítány 
všechny země a národnosti zúčast-
něných, komu v  ten den byl vysta-
vený credencial. Je to krásný zážitek 
a završení pouti. 

My jsme zvolili vlastní přepravu 
a  organizaci trasy. V  batohu jsme 
měli jen nejnutnější výbavu 6–7 kg, 
protože každý gram se pronese 
a  taky proto, že jsme měli v  plánu 
zůstat ještě ve  Španělsku 14 dní. 
Plánovali jsme navštívit ještě i  Fin-
nisterru – středověký konec světa 
– a Barcelonu s nejvyšším chrámem 
světa Sagrada Familia.

Cestu jsme zvládli s minimálními 
náklady, bez znalosti jakéhokoliv 
jazyka a  s  jednoduchým vybave-

ním. Nejvíc nás mrzelo, že neumíme 
žádný jazyk a  nemůžeme si popo-
vídat s lidmi kolem, kteří jsou velmi 
vstřícní a  ochotní poradit a  pomo-
ci. Našlo se pár poutníků, se kte-
rými nás naše jazykové znalosti 
sbližovaly. Bavili jsme se s Litevci, 
Bulhary a Slováky, kteří nás ale za-
hanbili délkou trasy. Příště se i my 
pokusíme ujít delší cestu. Určitě to 
nebyla naše poslední pouť. Pokud 

nám zdraví dovolí, budeme pokra-
čovat. Máme v plánu jít z Lisabonu 
do Porta.

Pokud by měl někdo zájem o po-
drobnější informace, rádi mu je 
poskytneme.
Fotky: https://marunka2.rajce.idnes.
cz/camino/
Užitečné odkazy: 
www.caminoways.com, www.ultreia.cz,
www.zivotnacestach.cz 

Josef Čech

Lovec autogramů

Mapka nefrekventovanějších tras svatojakubské pouti

Ve své sbírce lovce autogramů mám 
více jak 2 000 podpisů významných 
sportovců, umělců a  politiků. Před 

šesti měsíci přibyl další, který ale ne-
patří do žádné uvedené kategorie. Je 
to totiž autogram velmi kontroverzní 

a patří osobě, která mnoho let zapla-
vovala sdělovací prostředky. Ten au-
togram patří našemu nejznámějšímu 
vězni, Jiřímu Kajínkovi, který byl od-
souzen na doživotí, a kterému prezi-
dent Miloš Zeman udělil milost. S Ji-
řím Kajínkem jsem se seznámil 14. 2. 
2018 v  Hodoníně, kde měl besedu, 
na které bylo přes 300 lidí. Po bese-
dě jsem si zakoupil jeho knihu Jiří Ka-
jínek – Můj život bez mříží, do které 
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Pozvánky

Jiří Trnka

Podzim
Sluníčko se rozloučilo

s květinkami, travičkou,
na cestu jim zamávalo
paprskovou ručičkou.

Poslalo je honem spát,
pole, louky i náš sad.

Nebude už dlouho hřát,
přišlo podzim přivítat.

„Podle mého soudu není špatný jen ten, kdo činí křivdu, ale i ten, kdo má něco 
takového v úmyslu.“ Ailianos

Dýňový koláč

400 g dýně
2 jablka
citrónová kůra
skořice
sůl
mandle
150 g hladké mouky
90 g másla
1 lžička prášku do pečiva

Dýni a  jablka oloupeme, nakrájí-
me na kousky. Nepatrně podlije-
me vodou, podusíme, podle chuti 
přidáme cukr, citrónovou šťávu, 
skořici a uvaříme na hustší kaši.
Z mouky, másla, špetky soli, práš-
ku do pečiva a asi 3 lžic studené 
vody uhněteme těsto, kterým na-
plníme vymazanou a  vysypanou 
koláčovou formu. Přidáme dýňo-
vou kaši, posypeme spařenými 
oloupanými mandlemi a pečeme 
při 170 °C 20–30 minut.

  

mi napsal věnování: Pepovi Čechovi 
– Jiří Kajínek (foto č. 1). Po rozhovo-
ru s ním jsem nabyl dojmu, že dob-
rý nebyl, ale že by byl vrah, tomu já 
nevěřím. Velmi mě překvapilo, když 
při rozhovoru řekl, že by příští voleb-
ní období kandidoval na prezidenta. 
Nevím, jestli to myslel vážně, nebo si 
dělal srandu. (Druhá fotka společná 
s Jiřím Kajínkem)

Při této příležitosti jsem si vzpomněl 
na  rok 1995, na  kvalifikaci na  Euro 
1996, zápas Česká republika – Lu-
cembursko, který se hrál v  Praze 
na Letné a jen vítězství by nás posu-
nulo do Anglie. Bylo vyprodáno! Za-
volal jsem svému kamarádovi Pavlo-
vi Davidovi, mimochodem jednomu 
z  našich nejlepších sportovních fo-
toreportérů, o lístek. Odpověď zněla: 

dovez 2 litry slivovice, pěkně se ob-
leč a dojeď. Před stadionem mě upo-
zornil, abych se nelekl, že budu sedět 
mezi V.I.P hosty ve druhé řadě. Světe 
div se, pode mnou seděl Miloš Ze-
man a další politici. Vyhráli jsme 3:0 
a  po  každém gólu se Miloš Zeman 
otočil, když jsem křičel gól. Na kon-
ci zápasu mi podal ruku a nechtěl ji 
pustit.

Pranostiky

Když v říjnu listí dlouho nepadá,
tuhá zima se přikrádá.

Je-li říjen velmi zelený,
bude zato leden hodně studený.

Mendelův vinařský spolek vás všechny zve na  tradiční „svěcení vína 
a ochutnávku mladých vín“, které se bude konat v  sobotu 10. listopadu 
2018 od 16 hodin v obecní hale U Orla.

Počátkem listopadu je většina našich 
vinic sklizena a  jsou připravena prv-
ní vína z ročníku k ochutnávce. Vína, 
která jsou již hotová, jsou certifiková-
na jako Svatomartinská.
Jelikož letošní ročník ochutnávky při-
padne na sobotu 10. listopadu, sva-
tomartinská vína 
nelze nabízet. 
Ta budou ote-
vřena opravdu 
až na  svatého 
Martina, tedy 
den poté. Přes-
to mají vinaři do-
statek jiných vín, 
která již ukazují 
výsledky jejich 
celoroční práce. 
Některá z  vín 
nejsou ještě 
úplně vyčištěná 

a  vyzrálá, ale i  tak je možné ochut-
návat. A  aby se výsledek celoroční 
práce opravdu vydařil, necháme vína 
z našich vinic vysvětit. K ochutnávce 
nám svým zpěvem přispějí i Mužáci 
ze Šardic a  také cimbálová muzika 
Denica ze Šardic.

Svěcení vína 
a ochutnávka mladých vín ročníku 2018

Jarmila Nešporová
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Pozvánka na oslavy výročí 100 
let od založení republiky

Vážení spoluobčané, v letošním roce oslavíme významné výročí, a to 100 let od založení Československa. 
Přijměte naše pozvání na akce pořádané k tomuto výročí:

Pátek 28. 9. 2018
 n v 15:30 výsadba lípy svobody před budovou staré školy v rámci projektu Jihomoravského kraje 
 „100 lip – 100 oslav“ (akci zaštítil a podpořil krajský zastupitel a poslanec Lubomír Španěl)

 
Pátek 26. 10. 2018

 n v 18 hodin sraz u ZŠ TGM, lampionový průvod k pomníku padlých 1. světové války, kladení věnců
 n od 19 hodin koncert v kostele – vystoupí soubor Carmina Vocum (vedoucí Mário Kudela)

Neděle 28. 10. 2018
 n slavnostní mše svatá v kostele sv. Archanděla Michaela 

Inzerce
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Děni v obci ve fotografii

Nádrž N3 Loučkový potok Polní cesta Písky

Požár v Šardicích

Výlet 5. třídy do Milotic

Pouť v Žarošicích

Přístavba obecní haly

Mojmírovce


